
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1901. Första Kammaren. N:o 15.

Onsdagen den 13 mars.
Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Herr statsrådet Annerstedt aflemnade Kong! Maj:ts nådiga 
proposition till Riksdagen angående beredande af pension å allmänna 
indragningsstaten åt vaktmästaren i utrikesdepartementet Johan Ed
vard Ohlson.

Justerades protokollet för den 6 i denna månad.

Upplästes följande två ingifna läkareintyg:

Att medlemmen af Riksdagens Första Kammare, vice härads
höfding Knut Kilberg på grund af bronchitis acuta tills vidare är 
förhindrad att deltaga i Riksdagens öfverläggningar, intygas härmed 
på begäran.

Stockholm den 13 mars 1901.
Magnus Tontin.

Leg. läkare.

Att ledamoten af Riksdagens Första Kammare herr P. Paul- 
son, som lider af en halsåkomma, för närvarande är förhindrad att 
deltaga i Riksdagens arbeten, intygar

Stockholm den 12 mars 1901.
Vincent Lundberg.

Leg. läkare.
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Anmäldes och bordlädes:
konstitutionsutskottets utlåtande n:o 2, i fråga om skrifvelse 

till Kongl. Maj:t angående sådan ändring i gällande grunder för val
rätt till Andra Kammaren, att flyttning från en kommun till en 
annan ej må medföra förlust af valrätt till nämnda kammare; äfvensom 

bevillningsutskottets memorial och betänkanden: 
n:o 16, i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut rörande 

bevillningsutskottets betänkande n:o 11, i fråga om upptagande af 
guldklorid m. fl. kemiskt-tekniska preparater under särskilda rubriker 
i tulltaxan samt om nedsättning af tullen för desamma;

n:o 17, i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut rörande 
bevillningsutskottets betänkande n:o 14, om förändrad lydelse af § 4 
bränvinsförsäljningsf örordningen;
.‘GÄfjffnso 18, i anledning af väckt motion om tullfrihet för vissa 
slag af tall- och granfrö; samt

n:o 19, i anledning af väckt motion angående ändring af tullen 
å broderade arbeten.

Föredrogos, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
lagutskottets under gårdagen bordlagda utlåtanden mis 26 och 27.

Föredrogs å nyo andra särskilda utskottets den 6 och 8 inne
varande månad bordlagda utlåtande, n:o 2, i anledning af Kongl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag om inteckning i fartyg, lag 
om ändring i 10 och 17 kapitlen handelsbalken, lag om ändring i 
vissa delar af utsökningslagen, lag om ändrad lydelse af 51, 90 och 
117 §§ konkurslagen, lag om ändrad lydelse af 2, 3 och 52 §§ sjö
lagen, lag om ändrad lydelse af 14 § i förordningen den 4 mars 
1862 om tioårig preskription och om årsstämning, lag om ändrad 
lydelse af 1 § i förordningen den 16 juni 1875 angående särskilda 
protokoll öfver lagfarter, inteckningar och andra ärenden samt lag 
om antecknande i fartygsregistret af tvist om fartyg eller fartygslott.

Herr Dickson: Herr grefve och talman, mina herrar! I af
seende å sättet för föredragningen af nu föreliggande utlåtande får 
jag föreslå, att utlåtandet föredrages punktvis, dervid början göres 
med punkten 5 och vidare fortsättes med punkterna 1, 2, 3, 4, 6, 
7 och 8; att vid 2 § sjölagen diskussionen må få omfatta förslaget 
i dess helhet; att vid föredragning af punkterna 1, 2, 3, 4 och 5 
de dithörande lagförslagen föredragas paragrafvis, efter föredragning 
af hvart och ett af lagförslagen dess öfvergångsstadgande, ingress 
och rubrik samt sist utskottets hemställan; att af lagförslagens para
grafer icke uppläsas andra än de, beträffande hvilka uppläsning be-
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gäres; samt att, för den händelse utskottets förslag skulle komma 
att i vissa delar af den ena eller andra kammaren återförvisas, ut
skottet lemnas öppen rätt att, vid ärendets förnyade behandling, i 
afseende å de paragrafer, hvilka blifvit med eller utan ändring god
kända, föreslå sådana jemkningar, som af ifrågasatta ändringar i åter
förvisade delar kunna föranledas.

Härtill lemnade kammaren sitt bifall.

Punkten 5.

Utskottets förslag till lag om ändrad lydelse af 2, 3 och 52 §§ 
sjölagen.

2 §■

Herr Afzelius: Jag tänker nog, att en och annan, som med 
dessa förhållanden är mindre förtrogen, känt sig förvånad, ja, häpen, 
när han fått läsa om något, som kallas: inteckning i fartyg. Med 
begreppet inteckning äro vi så vana att förena föreställningen om 
något fast och säkert; ehuru vi ju hafva äfven förlagsinteckning, är 
i allt fall fastighetsinteckning typen; ett fartyg deremot är ju det 
rörligaste af all lösegendom, mer än annan utsatt för äfventyr och 
fataliteter. Hvad är detta för slags säkerhet, frågar mången.

Jag skall icke närmare ingå på den ekonomiska sidan af saken, 
då jag redan förut en gång derom yttrat mig till kammarens proto
koll. Klart är, att inteckning i fartyg icke kan på långa vägar 
mäta sig med inteckning i fastighet; inteckning i fartyg kan aldrig 
blifva någon lämplig placering för sparpenningar eller förmyndare
medel — den kan aldrig bli annat än ett tillägg till den personliga 
krediten. Men lika klart är, att detta tillägg ingalunda är oväsentligt. 
Om jag har att göra med en person, som i och för sig är veder
häftig, skötsam och ordentlig, och jag får mig tillförsäkrad rätt att 
framför andra hans borgenärer hålla mig till någon viss del af hans 
egendom, så är det väl i allmänhet klart, att jag kan ge den man
nen ökad kredit och kredit på billigare vilkor än eljest. Man skall 
komma i håg, att fartyg, om det också är den rörligaste och äfventyr- 
ligaste af all lösegendom, nu för tiden å andra sidan är den måhända 
allra dyrbaraste och värdefullaste.

Jag tror, att fartygsbypotekets betydelse icke får underskattas, 
lika litet som den bör öfverskattas. Man får visserligen ej tro, att 
det skall blifva något allmänt kreditmedel för sjöfarten i dess hel
het; så kommer det ej att blifva, och det bör det ej heller blifva 
— det vore efter min mening rent af olyckligt, om man försökte 
använda det på det sättet. Men för de stora förhållanden, som be- 
herska nutidens sjöfart, egnar sig fartygshypoteket till att blifva en 
god hjelp.
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Förslag till 
lag om ändrad 
lydelse af 2, 
3 och 52 §§ 

sjölagen. 
(Forts.)

Huru som helst än härmed må vara, så äro numera sjöfarts- 
idkarne ense om att önska sig och sätta värde å detta institut, och 
då kan jag för min del ej finna annat, än att det tillkommer lag
stiftningen att hjelpa dem att få det, så vidt nemligen detta kan 
ske, utan att man betungar andra eller utsätter den allmänna rätts
säkerheten för äfventyr. Detta är ett oeftergifligt vilkor.

Huru skall nu detta kunna ske? Det är den juridiska sidan 
af saken, och det är på den delen af frågan jag vill något närmare 
ingå. Jag ber herrarne om ursäkt, att jag icke kan underlåta att 
dervid äfven komma in på rent juridiskt-tekniska frågor.

Hvilket är problemet? Problemet är att skapa en panträtt utan 
öfverlemnande till handpant. Att fordra fartygets lemnande i hand
pant vore ju nemligen detsamma som att neka egaren att använda 
det till sjöfart. Man måste således söka skapa en panträtt, som 
icke förutsätter ett öfverlemnande i handom — eu underpant, ett 
hypotek, såsom man kallade det.

Den första förutsättningen, för att detta skall kunna ske, är, 
att ingen skall behöfva bli lurad; ingen skall behöfva vara okunnig 
om denna panträtts tillvaro; ingen, som inlåter sig med egaren vare 
sig i allmänhet eller särskildt i afseende å fartyget, skall behöfva 
tro, att fartyget är ograveradt i hans hand såsom annan hans lös
egendom. Denna panträtt måste således blifva allmänt kunnig, skönj
bar för hvar man, Huru skall detta ske? Dertill erbjudes en möjlig
het genom det så kallade fartygsregistret. Fartygsregistret har egent
ligen en annan uppgift — att vara underlag för nationalitetscertifikatet, 
det bevis, som hvarje fartyg skall föra med sig för att styrka sitt 
berättigande att föra den svenska flaggan. Men som vilkoren för 
flaggans förande hufvudsakligen äro grundade i eganderättsförhållan- 
dena — innebära, att detsamma, åtminstone till största delen, tillhör 
svenska egare — så upptager fartygsregistret alltid eganderätts- 
förhåilanden i fartyget. Då så är, kan man ju lägga till äfven upp
gift om inteckningar i fartyget uti detta fartygsregister, der ju så 
godt som alla fartyg skola finnas införda. Detta register är kunnigt 
för hvar man; en hvar vet, hvar det finnes, det är lätt tillgängligt:; 
genom att der taga upp inteckningarna, blifva dessa publicerade på 
alldeles samma sätt, som inteckning i en fastighet publiceras genom 
fastighetsboken.

Detta är således den allmänna utgångspunkten: möjligheten af 
ett fartygshypotek är skapad genom fartygsregistret. Huru skall 
man nu begagna denna möjlighet? Dervidlag erbjuda sig hufvudsak
ligen två vägar; det gifves derför två system, båda tillämpade i 
olika länder.

Det ena systemet, som jag ber att för korthetens skull få kalla 
systemet A, begär af fartygsregistret intet annat än publikation — 
att inteckningen blir offentliggjord i registret på samma sätt, som 
eganderättsförhållandena der offentliggöras. Registreringen får icke 
annan karakter, än den har förut; man ökar den icke, gör icke något
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tillägg i registreriisgstungan, man endast offentliggör inteckningen. 
Naturligtvis får man icke taga in inteckningar, utfärdade af någon 
annan än den, som är registrerad som egare, men i öfrigt ingår man 
icke på att söka juridiskt garantera inteckningen och undersöka, 
om den, som utgifvit densamma, verkligen är rätt egare o. s. v. 
Man nöjer sig, som sagdt, med publikationen.

Tillämpad! på våra förhållanden, skulle detta innebära, att man 
lemnade fartygsregistreringen alldeles som den är; man lade blott 
till, att i fartygsregistret må äfven upptagas pantsättning, gjord af 
den registrerade egaren. Registret öfver såväl det ena som det 
andra skulle som hittills föras i kommerskollegium. Fördelarne af 
ett dylikt system äro icke obetydliga. Det är enkelt, det gör icke 
något vidare besvär och medför, att man på ett ställe, i kommers
kollegium, får reda på allt, som rör ett faityg. Det ökar, som sagdt, 
icke tungan af registreringen, som kan falla sig tung ändå för åtskilliga, 
och man vinner, att inteckningen blir allmänt kunnig, så att ingen 
behöfver vara okunnig derom. Svagheten, hvari ligger den? Svag
heten är naturligtvis den, att när det kommer till stycket, kan det 
befinnas, att den, som medgaf inteckningen, i sjelfva verket icke var 
egare, och då duger inteckningen icke till något. Detta är svagheten, 
det är gifvet; men om jag går ut derifrån, att detta institut icke 
passar, icke lämpar sig för annat än den stora trafiken — de stora 
associationerna, aktiebolag, som ha störa fartyg, större penningeinstitut, 
som kunna etablera dylik lånerörelse — så är det ingenting onaturligt, 
om man låter den, som vill belåna dylika inteckningar, sjelf under
söka, om papperen äro i ordning. I dylika fall är sådant icke svårt 
att konstatera, och den, som behöfver konstatera det, är också i till
fälle att kunna bedöma det. Men om vi skulle använda ett dylikt 
system, skulle jag icke vilja tala om »inteckning», utan ge ett me
mento genom att kalla det underpant i fartyg eller fartygshypotek 
eller dylikt — jag ville undvika ordet inteckning.

Det andra motsatta systemet — systemet B — går ut på att 
juridiskt garantera inteckningen. Detta sker på två sätt: för det 
första derigenom, att vid sjelfva registreringen fordras, att egande- 
rätten skall styrkas och pröfvas. När man registrerar ett fartyg 
under nuvarande förhållanden, då det blott gäller fartygets svenska 
nationalitet, skall man visserligen icke taga för god hvilken anmälan, 
hvilken lös uppgift som helst, men herrarne inse dock, att man kan 
nöja sig med betydligt mindre, då det blott gäller, att fartyget upp
fyller vilkoren för svensk nationalitet, än då på registreringen skola 
grundas privaträttigheter. Då måste man fordra en högst betydligt 
skärpt bevisning angående eganderätten. Men icke nog dermed; ty 
om jag styrker aldrig så mycket, att en person varit egare, kan jag 
aldrig styrka mer — han kan ha upphört att vara egare; att bevisa, 
att en person fortfarande är egare, är omöjligt och kan derför ej 
fordras. Huru skyddar man då tredje man? Man uppställer en 
regel, hemtad från fastighetsboksystemet och som herrarne alla
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känna derifrån; man uppställer den regeln, att en öfverlåtelse af 
eganderätt gäller icke till förfång för tredje man, förrän den är 
registrerad. Således, om t. ex. A öfverlåtit fartyget till B och A 
också gifvit inteckning deri till C och denna pantsättning egt rum 
först efter det öfverlåtelsen skedde och B. blef egare, så medför 
denna regel, att så länge B icke är inregistrerad som egare, kan C 
taga emot inteckningen utan risk; den gäller äfven mot B. Detta 
är det andra sätt, hvarpå man garanterar inteckningen.

I detta fall ger man alltså registreringen en annan betydelse, 
än den nu har; nu har den eu offentligrättslig betydelse, då får den 
en rent privaträttslig betydelse.

Detta andra system är tillämpadt i Danmark; förslag har fram
lagts om dess införande i Norge, men såsom departementschefen 
angifvit, har detta förslag der icke blifvit godkändt. Hvarför blef 
det icke godkändt, hvarför ville man icke taga ett sådant system? 
Jo, helt enkelt derför, att ett sådant system lägger en alldeles onaturlig 
tunga på den stora massan af fartyg till fördel endast för några få. 
Om min uppfattning af fartygshypoteket är rigtig, tror jag, att man 
kan anslå de fartyg, vid Indika inteckning kommer att användas, till 
10 % af hela antalet. Och för att bereda dessa tio hundradelar 
denna fördel af hypotek, skulle man tvinga egarne af alla fartyg, 
äfven de minsta, att styrka sin eganderätt för att registreras. Det 
skulle vara onaturligt och opraktiskt att så betunga de många i de 
fås intresse; det skulle vara dubbelt klandervärd! derför, att man 
sålunda skulle betunga de små i de storas intresse.

Således, att antaga det systemet utan vidare kan man icke 
tillråda. Men jag tror för min del — det är en tanke, som jag 
länge hyst — att det skulle vara möjligt inrätta saken så, att man 
förde två register — ett alldeles sådant som det nuvarande, men 
derutöfver äfven ett privaträttsligt fegister; och i detta specialregister 
skulle blott de fartyg införas, som ville ha för sig öppen möjligheten 
att få inteckning. Dessa register skulle förhålla sig till hvarandra 
såsom det större till det mindre, det fullständigare till det mer sum
mariska. Fartygen skulle upptagas i ettdera, icke i båda. I fråga 
om de fartyg, kvilka upptagas i specialregistret, skulle man fordra, 
att vid registreringen förebragtes fullständiga, klara bevis om egande- 
rätten; på dessa fartyg skulle man, sedan de blifvit införda i registret, 
med hänsyn till inteckningar tillämpa den af mig angifna regeln, att 
en icke registrerad öfverlåtelse icke skadar den, som fått inteckning 
i fartyget.

Jag tror, som sagdt, att detta skulle låta sig göra och val 
låta sig göra; man betungar då ingen annan än just den, som vill 
begagna sig af den fördelen att få inteckna sitt fartyg.

Huruvida man nu vill gå den ena eller andra vägen, taga 
systemet A eller systemet B, det mildare systemet eller det strängare 
med den af mig angifna modifikationen, det beror naturligtvis derpå, 
om man tror, att detta nya institut skall få tillämpning endast inom
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den stora sjöfarten. Utgår man derifrån, kunde man mycket väl nöja 
sig med systemet A. Der är egaren oftast ett aktiebolag, hvars 
eganderätt är särdeles lätt att konstatera; och de personer, som der 
skulle ge lån, äro ock i den ställning, att de kunde genom sina 
jurister kontrollera, att allt är i ordning. Tror man deremot, att 
detta institut skall få tillämpning äfven i små förhållanden och 
således också inom samhällslager, som icke äro i tillfälle att sjelfva 
se sig före och iakttaga sin rätt, då bör man naturligtvis välja 
systemet B, det strängare; och kan man tillämpa detta på sådant 
sätt, som af mig antydts, förefaller det mig, som skulle detsamma 
icke vara förenadt med någon som helst olägenhet.

Det nu föreliggande förslaget intar en ståndpunkt mellan dessa 
två system. Det lemnar registreringen i hufvudsak, kan man säga, 
orubbad. Det ökar visserligen något registreringsuppgifterna, såsom 
herrarne finna just af den nu föredragna punkten, men registrets 
uppgift blir densamma som förr. Deremot, då inteckning skall be
viljas — hvilket skall ske vid Stockholms rådstufvurätt — då sker i 
sjelfva inteckningsärendet pröfning af eganderätten; der skall den 
styrkas.

Jag vill nu på intet sätt förneka, att detta system kan vara 
användbart i oförändrad form, just på den grund, att jag tror inteck- 
ningsinstitutet få användning blott i den stora trafiken. Men systemet 
har enligt min mening en fara deri, att det är hälft. Det ligger en 
fara deri, att allmänheten tror systemet ge mer garanti, än det i 
sjelfva verket gör; den, som får en inteckning, tror denna vara 
bättre juridiskt garanterad, än den i sjelfva verket är. Jag ber att 
få derpå gifva några bevis. Enligt hvad herrarne finna, lyder första 
stycket af 7 § inteckningslagen så: »Ofverlåter någon till annan 
fartyg eller fartygslott, och har, innan ny egares fång anmäles till 
fartygsregistret, inteckning blifvit sökt på grund af tidigare egares 
medgifvande, utgöre öfverlåtelsen ej hinder för inteckningens be
viljande.» Fallet är följande. Det sökes inteckning vid rådstufvu- 
rätten en måndag, men ansökningen kan icke beviljas, derför att 
handlingen ej är i komplett ordning; ärendet skjutes upp. På ons
dagen registreras ny egare af fartyget i kommerskollegium. Då står 
här stadgadt, att när sedan inteckningsfrågan, låt oss säga, nästa 
måndag pröfvas, utgör öfverlåtelsen, som blef registrerad under 
mellantiden, icke hinder för inteckningens beviljande. Nu skulle väl 
hvar och en, som ser detta, tro, att när han får inteckningen be
viljad, så gäller den också. Nej, mina herrar, visst icke! Slår jag 
nemligen upp 37 §, så står det der:

»Varder inteckning i fartyg beviljad på grund af medgifvande 
af annan än rätt egare, vare inteckningen ogill.»

Låt oss tänka, att i det af mig anförda fallet denna öfver
låtelse, som anmäldes på onsdagen, var gjord fredagen i föregående 
vecka, och att pantsättningen skett på lördagen. På lördagen var 
inteckningsgifvaren icke rätt egare; och i följd deraf så, ehuru in-
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Förslag till teckningen blir beviljad, faller den helt och hållet till intet, när detta 
^delse^af^ se<^an klir upplyst. Och detta behöfver ju gifvetvis icke blifva kändt 
3 och 52 §§’ re(l<'in medan inteckningsärendet är anhängigt, utan kanske först åra- 

§': sjölagen, tal efteråt; följden blir densamma, inteckningen är en nullitet. Med 
(Forts.) ett ord: inteckningshafvaren kan icke, törs icke lita på registrets 

uppgifter om eganderätten.
Ett annat fall. En person öfverlåter ett fartyg till två personer, 

först till B och sedan till C. C blir registrerad såsom egare, pant- 
förskrifver fartyget, och inteckning blir beviljad vid rådstufvu- 
rätten. Men så upptäckes detta, att B, fastän registret derom intet 
förmälde, fått fartyget öfverlåtet å sig tidigare än C och sålunda var 
den rätte egaren — dermed förfaller hela inteckningen.

Nu säga herrarne kanske: ja, men detta är ju bedrägeri; att 
sälja till två eller att sälja till en och sedan ge inteckning till en 
annan, det är bedrägeri; icke behöfver man väl gardera sig mot slikt? 
Naturligtvis är det ett bedrägligt förfarande, men det är nu så, att 
skapar man tillfället, brukar också tjufven komma. Men för öfrigt 
må ingen tro, att man här har att räkna blott med bedrägerier. 
Största delen — jag tror icke jag tar miste, om jag säger nära tre 
fjerdedelar — af svenska handelsflottans fartyg eges af så kallade 
partrederier. Herrarne känna denna bolagsform med en mängd små
lotter, 40, 50, 60, ja, ända till 70 eller SO delegare i fartyget. Om 
ett sådant fartyg skall pantsättas, är pantsättningen icke; färdig, 
förrän alla dessa 80 delegare skrifvit på sitt medgifvande till in
teckningen. Det måste således förflyta en ganska lång tid mellan 
den förstes och den sistes påskrift; och om under den tiden en enda 
af dessa smålotter byter egare, utan att detta blir anmäldt till 
registret, så är inteckningen, fastän den beviljas, ogill. Och hela 
inteckningen förfaller, den är ogill icke blott till så stor del, som 
svarar mot den lilla lott, hvilken bytt egare; ty det finnes icke in
teckning i del af fartyg — antingen inteckning i hela fartyget eller 
också ingen alls. Ett sådant missöde kan således inträffa utan något 
som helst bedrägeri, allenast på grund af ett mycket naturligt söl 
eller slarf vid fullgörandet af anmälningsskyldigheten.

De anmärkningar, jag nu framstält, göra, att jag skulle hysa 
starka betänkligheter mot det föreslagna systemet, om jag icke hade 
anledning tro eller —- jag vågar säga — rent af visste, att i sjelfva 
verket dessa af mig nu framhållna konseqvenser, åtminstone till 
största delen, icke varit af förslagets författare afsedda. Jag tror 
också, att genom någon förändring af förslaget dessa konseqvenser 
skola derutinnan kunna undanrödjas. Jag skall derför, herr talman, 
när föredragningen hinner fram till den antydda punkten, tillåta mig 
att framställa ett yrkande om återremiss i syfte att undanrödja de 
betänkligheter, jag nu yttrat. Med den nuvarande lydelsen äro dessa 
konseqvenser alldeles oafvisliga.

Vid det förhållande, jag nu antydt, ber jag herrarne icke be
trakta de af mig gjorda anmärkningarna såsom en anledning att för-
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kasta förslaget. Jag anser förslaget i det hela vara nyttigt och an
tagligt; och under den förutsättning, jag nämnt, önskar jag detsamma 
framgång.

Herr Åkerman: Herr grefve och talman, mina herrar! Då jag 
inom utskottet anmält särskild mening, skall jag nu be att med 
några ord få redogöra för mina åsigter beträffande den föreliggande 
frågan.

Jag vill då rörande min ställning i allmänhet säga, att jag i 
hufvudsak helt och hållet instämmer med den föregående, högt 
ärade talaren. Det är egentligen blott en sak, i hvilken jag icke 
kan instämma med honom, nemligen då han yttrade, att genom det 
nu föreliggande förslaget icke skulle åstadkommas någon afsevärdt 
ökad tunga för dem, som ville söka registrering. Jag anser tvärtom, 
att det skulle blifva en sådan ökning i denna tunga, att jag just 
derför icke kan biträda förslaget i den form, hvari det föreligger. 
Redan som det nu förhåller sig, är denna tunga ganska betydande, 
ehuru visserligen icke för de stora redarne, ty för dem är det ingen 
svårighet att följa med på alla fordringar och hålla sina papper klara. 
Men jag skall strax visa, hurusom mängden utaf fartygsegare 
ingalunda är att räkna bland de stora, utan tvärtom utgöres af små
folk, och de hafva minsann, redan som det nu är, ganska stora 
svårigheter. Ingenstädes kan man bättre veta detta än der, hvarest 
registreringen verkställes, nemligen i kommerskollegium. Der nödgas 
man ideligen återlemna ansökningshandlingarna för att få uppgifterna 
kompletterade. Kommerskollegium har också haft obehag af att 
litet emellanåt höra, att det är småaktigt och alltför nogräknadt. 
Ett embetsverk måste emellertid tillse, att lagens fordringar upp
fyllas, men då är det så mycket angelägnare, att lagen icke blir 
strängare, än att de, som skola råtta sig efter densamma, icke komma 
att känna en oskälig tunga.

Hvad angår våra fartygs beskaffenhet, hade vi år 1898 — 
det sista år, för livilket officiel statistik ännu föreligger — 2,821 
fartyg om 20 tons drägtighet och derutöfver, d. v. s. sådana far
tyg, som äro registreringsskyldiga. Af dessa voro icke flera än 
817, eller knappt 29 %, ångfartyg. Gå vi vidare och tillse, af hvilken 
art de 2,004 registreringsskyldiga segelfartygen voro, så finna vi, 
att icke mindre än 680 stycken, d. v. s. ungefär 34 %, komma i 
gruppen 20—50 ton, och sätta vi gränsen vid 100 ton, så komma 
under denna gräns icke mindre än 1,224 fartyg eller 61 % af alla 
registreringspligtiga segelfartyg. Fartyg af denna drägtighet äro ju 
hufvudsakligen kustskutor och galeaser samt en och annan skonare. 
Det är med andra ord småfartyg, som till större delen egas af 
sådana der små partrederier, hvilka, såsom den senaste talaren nämnde, 
äro så vanliga här i landet. För dem är den registrering, som 
redan nu finnes, mycket betungande, och detta, ehuru densamma 
icke fordrar eganderättcns styrkande. Enligt det kong!, förslaget,

Förslag till 
lag om ändrad 
lydelse af 3, 
3 och 53 §§ 

sjölagen. 
(Forts.)
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Förslag till äfven med de förändringar i detsamma, som af utskottet förordats, 
lag om ändrad gjjjJig deremot för framtiden komma att fordras företeende af bil-
lydelse af 2, 
3 och 52 §' 

sjölagen. 
(Forts.)

bref eller offentlig myndighets intyg, utvisande, när, hvar och af hvem 
fartyget är bygdt, samt derjemte styrkande af eganderätten till far
tyget. För den, som sett, hvilka svårigheter redan varit förenade 
med en blott anmälan om eganderätten, för den ställer det sig klart, 
att dessa kraf på offentlig myndighets intyg om byggandet och på 
eganderättens styrkande måste innebära en afsevärd tillökning i 
redarnes svårigheter. Dessa små rederier måste skaffa sig icke 
allenast, såsom redan är vanligt, ombud här i Stockholm, utan de 
skulle äfven få lof att anlita ombud i sin hemort för anskaffande 
af bilbref och bevis på eganderätten till fartyget.

Men det är icke nog med, att en ökad tunga lägges på rede
rierna; det föreliggande förslaget kommer äfven att alldeles för
hindra registrering af vissa fartyg, hvarpå jag strax skall visa ett 
exempel. Man säger visserligen, att dessa försvårande bestämmelser 
endast skola gälla för fartyg, som hädanefter komma att byggas 
inom landet; men de skola i sjelf va verket gälla för alla fartyg, 
som hädanefter böra registreras, och det är visst icke allenast ny
byggda fartyg, som måste registreras för att få begagnas. Jag vill 
särskildt betona, att registreringsförordningen fordrar, att man, för 
att få nyttiggöra, för att få begagna ett sådant lösöre som ett far
tyg med 20 tons drägtighet eller derutöfver, dessförinnan måste 
hafva registrerat det. Såsom jag redan nämnt, har det vid registre
ringen hittills varit nog med anmälan om eganderätten, men om 
detta förslag går igenom, måste eganderätten styrkas, ty eljest kan 
man icke få inregistrera och således ej heller begagna sitt fartyg. 
Det är något i mitt tycke principvidrigt och som skiljer sig från 
all praxis här i landet, att man, innan man får begagna, nyttiggöra 
ett lösöre, skall hafva styrkt sin eganderätt till detsamma. Detta 
är till och med vida värre än hvad man kräfver af fastighetsegare. För 
dem ligger det en ganska lång period mellan köpet och den tid 
då de skola söka lagfart, men i fråga om fartyg skall man hafva 
hvad som motsvarar lagfarten, innan man får rätt att begagna far
tyget, under det att fastighet naturligtvis begagnas omedelbart efter 
det man blifvit egare af densamma, och lagfarten sökes sedermera.

Jag sade, att om det nu föreliggande lagförslaget skulle gå 
igenom, måste följden blifva, att vissa fartyg alls icke kunde få 
begagnas. Såsom exempel vill jag då anföra ett fall, som icke så 
alldeles sällan inträffar. Ett fartyg, som icke haft mer än t. ex. 
19 tons drägtighet, blir af sin egare förbygdt, så att det kommer 
upp till 21 å 22 tons drägtighet. 19 tons fartyg skola icke regist
reras, men så snart ett fartyg kommer upp till 20 ton eller der
utöfver, är det registreringsskyldigt. Den, som förbyggt det ifråga
varande fartyget och genom förbyggnaden gjort det registerings- 
skyldigt, måste således låta registrera detsamma. Registreringsmyn- 
digheten skulle då efter detta lagförslag ovilkorligen fordra, att
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den, som söker registrering, skall kunna styrka sin eganderätt. Han 
måste förete intyg från offentlig myndighet, när, hvar och af hvem 
fartyget är bygdt, och vidare ådagalägga, huru eganderätten öfver- 
gått, samt derigenom styrka, att han nu är egare till fartyget. Det 
bör vara för litet hvar af herrarne klart, att detta ingalunda alltid 
kan låta sig verkställa. Om fartyget är så gammalt, att det blifvit 
bygdt för t. ex. 20 år sedan, så kan det blifva alldeles omöjligt 
att erhålla ett dylikt intyg från någon offentlig myndighet. Om 
vidare fartyget under mellantiden gått igenom många händer, kan 
det likaledes vara omöjligt att få allt detta styrkt, ty de smärre 
fartygen försäljas visst icke i regel med köpebref, utan i ofantligt 
många fall sker öfverlåtelse!! genom muntlig öfverenskommelse, och 
då finnas inga bevis om hur eganderätten gått från den ena handen 
till den andra. Den arme man, som på detta sätt ökat sitt fartygs 
drägtighet och derigenom gjort det registreringsskyldigt, får sålunda 
icke begagna fartyget, då han icke kan registrera det i enlighet med 
de stränga fordringar, som detta lagförslag pålägger. Kan det vara 
rimligt att i lagen stadga så stränga föreskrifter i fråga om lösören, 
som egaren alldeles icke afser att låta inteckna? Vare det långt 
ifrån mig att vilja förneka behofvet af ökade förpiigtelser för alla 
dem, som vilja få sina fartyg intecknade. Det är tvärtom tydligt, 
att de måste underkasta sig dessa kraf; men jag kan omöjligen 
finna behörigheten uti att man, för att tillfredsställa detta fåtals 
önskningar, skall uppställa fordringar på den stora massa, som all
deles icke har någon afsigt att låta inteckna sina fartyg, helst som 
det till och med kan komma derhän, att det genom den föreslagna lagen, 
som sagdt, blir absolut omöjligt att ens kunna få begagna vissa 
fartyg.

Jag vill i sammanhang härmed framhålla, att jag på intet sätt 
vill motarbeta, att en inteckningslag kommer till stånd, så att de, 
som önska att inteckna sina fartyg, må få tillfälle dertill. Detta 
anser jag vara ett önskemål, som man visst icke bör motsätta sig. 
En inteckningslag vill således äfven jag för min del gerna hafva, 
men jag vill hafva den utan att de redare, som icke önska inteckna 
sina fartyg, derför måste underkasta sig en ökad tunga, som i vissa 
fall, hvarpå jag nyss anförde ett exempel, till och med kan komma att 
blifva ett absolut hinder för somliga fartygs begagnande.

För min del skulle jag visserligen helst sett, att en inteck
ningslag kommit till stånd i enlighet med de strängare fordringar, 
som af den föregående talaren sammanfördes under benämningen 
B-systemet. Detta framgår af min reservation, i hvilken jag först 
talat om ett vid Stockholms rådhusrätt fördt tilläggsregister för 
dem, som ville inteckna sina fartyg. Men detta skulle kräfva så 
djupgående ändringar af det föreliggande lagförslaget, att det blefve 
omöjligt för utskottet att gå i land dermed, och det skulle således 
blifva nödvändigt att uppskjuta frågan ett år. Derför håller jag 
egentligen på, att man bör ansluta sig till det föreliggande förslaget i
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Förslag till 
lag om ändrad 
lydelse af 2, 
3 och 52 §§ 

sjölagen. 
(Forts.)

öfrig!, men borttaga det kraf, som angifves i början af andra stycket 
utaf § 2 sjölagen, der det talas om det offentliga intyg rörande 
fartygets byggande, som i korthet kan kallas för bilbref och i hvars 
ställe man nu har s. k. bilattest, d. v. s. intyg af byggmästaren eller 
hvilken timmerman som helst, som varit med om att bygga far
tyget. Derjemte skulle den fordran på eganderättens styrkande 
borttagas, som innehålles i orden: »samt, der ej den, som byggt far
tyget, sjelf anmäles vara egare, styrkas, att eganderätten till fartyget 
från honom öfvergått till den, hvilken såsom egare anmäles.» Det 
är således bilbrefvet och eganderättens styrkande, som jag önskar 
borttagna; men sker detta, så förfalla med detsamma lagförslagets 
alla skärpta fordringar på andra än dem, som vilja hafva sina 
fartyg intecknade. Härigenom kommer man ju närmast till hvad 
den föregående talaren karakteriserade såsom inteckning efter syste
met A, ehuru han visserligen ville hellre använda en annan benäm
ning än inteckning.

Det har ofta framhållits, hurusom många andra länder hafva 
denna inteekningsrätt, och den föregående talaren har särskildt nämnt 
Danmark. I Danmark är det emellertid ett ofantligt mycket lättare 
förfaringssätt, som fordras. Der har man, förutom registreringsbyrån 
i Köpenhamn, i en mängd sjöstäder s. k. registreringskontor. Om 
man nu besinnar, huru litet Danmark är i omfång, så framgår häraf, 
att fartygsegare der kunna så godt som i sin hemort få ombesörjdt, 
hvad som i vårt land, hvilket dock är så mycket större, endast kan 
ske på ett enda ställe, nemligen i Stockholm. I Danmark inlemnar 
man på registreringskontoret sina ansökningshandlingar, och om de 
icke äro i sin ordning, är det tillfälle att der komplettera dem, innan 
registreringskontoret skickar handlingarna till registreringsbyrån, der 
den egentliga registreringen sedan försiggår. Men det är icke nog 
med detta. Om i Danmark eganderätten icke kan styrkas, så har 
man helt enkelt att i registreringsbyrån anmäla, att man är egare 
till fartyget, men icke kan styrka, att så är förhållandet; och då är 
registreringsbyrån skyldig att i offentliga tidningarna annonsera om 
förhållandet med uppfordran till dem, som anse sig hafva någon 
rätt i fartyget, att inom tre månader derom göra anmälan. Göres 
ingen sådan anmälan, så förklarar registreringsbyrån den person, hvars 
anspråk blifvit oantastadt under de tre månaderna, vara egare till 
fartyget. I öfrigt förefinnes den stora och för vår sjöfart betungande 
skilnaden mellan de i Danmark och här rådande registrerings- 
förhållandena, att man icke der såsom här är förmenad att nyttja 
ett fartyg med 20 tons eller större drägtighet, innan det blifvit 
registreradt, utan registreringen fordras der för rätten att föra 
dansk flagg.

Det kan ju tyckas, att man borde kunna hafva så god tid på 
sig för uppfyllande af registreringens alla formaliteter, att de väl 
hunne tillgodoses, innan fartyget behöfde gå till sjös, men vi veta 
i kommerskollegium, huru dermed alltför ofta sig förhåller. En
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redare inlemnar på förmiddagen sin ansökan om registrering af ett Förslag till 
fartyg ock begär att för all del få den verkstäld redan samma dag ^9 om ändrad 
ty fartyget ligger lastadt och hvarje dags försening kostar honom 3 och 52 §§ 
hundratals, ja, ibland mer än tusen kronor. När det nu befinnes, att sjölagen. 
papperen ej tillfredsställa registreringsförorduingens fordringar, så (Forts.) 
vill han, att man skall se genom fingrarne med ett eller annat. Så 
länge det egentligen endast galt nationalitetens styrkande, har man 
också understundom kunnat i viss mån tillmötesgå dylika önskningar, 
ty kommerskollegium söker vara så rimligt i författningars tillämp
ning som det anser möjligt; men ett lika stort tillmötesgående skulle 
ingalunda kunna låta sig göra, sedan registreringen lagts till grund 
för inteckning, ty man måste naturligtvis då väl tillse, att alla forma
liteter rörande för all synnerhet eganderätten med minutiös nog
grannhet iakttagas.

Af allt detta torde framgå, att föreliggande förslag skulle för 
sjöfartsnäringen medföra en väsentligt ökad tunga, hvilken emellertid 
lätteligen skulle kunna undvikas genom att låta registreringen för 
alla andra fartyg än dem, i Indika man önskar inteckning, förblifva 
oförändrad. Härför skulle nemligen endast erfordras att utesluta första 
delen af andra stycket af sjölagens nu föreslagna § 2 samt göra de jemk- 
ningar i öfriga delar af förslaget, Indika deraf kunna följa. Denna 
ändring torde icke vara svårare att verkställa, än att sådan skulle 
kunna ske inom utskottet, som har förmånen att bland sina leda
möter räkna flera jurister. Det är af denna anledning, som jag i 
nyss framhållna syfte vill förorda återremiss till utskottet och der
vid afstår från de strängare fordringar, som måste förutsättas för 
inteckning enligt B-systemet, hvilka fordringars tillgodoseende skulle 
betinga, att frågan icke kunde afgöras förr än vid nästa riksdag.

Medan jag har ordet, skall jag bedja att få påpeka ett önsknings- 
mål, som jag icke låtit inflyta i min reservation. Det angår det 
kongl. förslagets föreskrifter rörande de fartyg, som böra ur registret 
afskrifvas, i hvilket afseende man, med bibehållande i öfrigt af nu 
gällande föreskrift, bland orsakerna till fartygs afförande ur registret 
uteslutit anmälan om fartygs slopande eller med andra ord, att de ej 
vidare skola till sjöfart användas. De af kammarens ledamöter, som 
hafva beröring med kuststäder, torde nog veta, att uttjenta segel
fartyg, som ej vidare kunna begagnas till sjöfart, ännu ofta under 
åtskilliga år kunna göra tjenst som pråmar eller magasin; meu de 
böra naturligtvis icke derför i statistiken qvarstå bland verkligen sjö
gående fartyg, och det vore skada, om vår sj(»fartsstatistik, som just 
genom den från och med 1892 gällande registreringsförordningen 
blifvit i en ovanlig grad tillfredsställande, återigen skulle försämras 
genom att slopade fartyg, äfven om de icke vore intecknade, ej finge 
ur registret afföras. För statistikens skull torde det således vara 
af vigt, att äfven donna fråga blefve tagen under öfvervägande vid 
den återremiss, som jag, herr grefve och talman, ber att få påyrka.
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Förslag till Herr Trygger: Det lagförslag, som nu föreligger inför kammaren,
IdT än(ffaf afser, såsom redan är sagdt, att hos oss införa ett alldeles nytt rätts- 
3 och 52 §§ institut i afseende å ett särskildt slag af lösegendom, nemligen fartyg, 

sjölagen, samtidigt med att rörande samma egendom ett gammalt rättsinstitut 
(Ports.) upphäfves. Hädanefter skall man således icke kunna pantsätta ett 

fartyg genom att öfverlemna det i långifvarens besittning. Detta 
skall icke medföra någon rätt, och derom må nu praktiskt sedt icke 
vara så mycket att säga, men deremot skapar man en panträtt genom 
inteckning, hvilken rätt strider emot den föregående, äldre, svenska 
uppfattningen. Under sådana förhållanden skulle man väl hafva 
väntat, att någon person verkligen åtoge sig ansvaret för det rätts
institut, som nu skulle införas i den svenska lagstiftningen? Jag 
har studerat både den kongl. propositionen och utskottets utlåtande 
för att efterse, om jag der kunde finna något uttalande, som antyder, 
att någon person vide åtaga sig detta ansvar och säga: här är något 
godt, här är något, som rederinäringen just behof ver och hvilket, 
ehuru ett ganska farligt medel, dock icke kan ersättas af något 
annat, som verkar lika fördelaktigt. Nej, huru heter det i den 
kongl. propositionen och i utskottsutlåtandet? Man tviflar i viss 
mån på nyttan af det föreslagna rättsinstitutet, men man föreslår 
det, för att sjöfartsnäringens målsmän icke må anse sig tillbakasätta 
vid konkurrensen med utlandet. Man är icke ens öfvertygad, att 
de i annat fall blefve tillbakasätta; det är på det att de icke må 
anse sig tillbakasätta, som man kommer med förslaget om detta rätts
institut. Mina herrar, det kan väl icke vara ett lagstiftningsskäl, 
att en viss närings målsmän skulle kunna anse sig tillbakasätta, 
utan torde det för oss föreligga skyldighet att undersöka, om ett 
tillbakasättande verkligen skulle ega rum.

Det gäller sålunda att tillse, huruvida sjöfartsnäringen kräfver 
detta institut för att kunna trifvas och konkurrera med utlandet. 
För frågans besvarande måste man kunna angifva orsakerna till det 
läge, hvari sjöfartsnäringen hos oss för närvarande befinner sig, 
samt jemföra detta med dess tillstånd, då denna näring stod på sin 
höjdpunkt. Det är ju allmänt bekant, att svenska rederinäringen 
började sacka af, när inom sjöfarten öfvergång skedde från trä till 
jern, från segel till ånga. Dess målsmän inom vårt land fattade icke 
då, att det gälde att ögonblickligen kasta sig in på nya banor; man 
tvekade och höll fast vid det gamla. Det hände, om jag icke miss- 
minner mig, i Göteborg, som öfver hufvud taget utmärker sig för stor 
lifaktighet i kommersielt hänseende, att man i sista stund startade ett 
stort bolag för att försöka, om icke ändå träfartygen skulle kunna hålla 
stånd i konkurrensen. Man var öfvertygad om, att det gamla skulle 
kunna hålla stånd, i fall man skaffade tillräckligt stor och god materiel, 
och man gjorde således ett försök, som dock sedermera misslyckades. 
Hvad hade emellertid inträffat under denna tid af tvekan och olyck
liga försök? De gamla fartygen hade alldeles blifvit utträngda ur 
marknaden, de gamla redarne gingo bort och nya uppstodo ej i
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stället; ingen ville numera egna krafter och kapital åt rederirörelsen, 
de gamla skepparne med sin stora erfarenhet försvunno äfven, och 
då man slutligen vaknade upp och började kasta sig in i konkur
rensen med jernfartyg och ny praktisk materiel, hade man förlorat 
icke blott marknaden, utan äfven traditionerna. Men för närvarande 
måste man erkänna, att sjöfartsnäringen är stadd i ett lyckligt uppåt
gående -— derom bör icke någon tvekan råda —; men hos oss finnas 
icke tillräkligt skolade redare, ej heller fartygsbefälhafvare. Många 
präktiga sjömän och skeppare ega vi visserligen, men icke tillräckligt 
många. Man hade under den långa tidsperiod, som föregick den 
närvarande, så att säga, tappat sugen. Man skapar icke redare eller 
befälhafvare på en dag lika lätt som man grundar banker; näringen 
fordrar, för att väl skötas, både skola och kontinuitet. För min del 
tror jag, att om man låter utvecklingen lugnt fortgå, såsom den för 
närvarande gör — statistiken visar tydligen ett uppåtgående — så 
att både redare och skeppare må hinna uppfostras, kommer kapital 
att småningom tillföras näringen, hvilken sålunda komme att upp
blomstra och under alla omständigheter blifva solid. Jag tillfrågade 
en kamrat i unionskomitén, en stor norsk skeppsredare, angående or
saken till hans framgång med sin rörelse, ty jag var redan då in
tresserad i denna näring, och erhöll till svar: »denna sak är mycket 
enkel; under hela den tid, jag varit verksam i mitt yrke, har jag icke 
beräknat mer än 5 % ränta å det i rörelsen nedlagda kapitalet; resten 
af inkomsterna har jag skrifvit af på båtarnes värde, hvadan det 
följaktligen för mig gått bra såväl under dåliga som goda konjunk
turer». Mina herrar, låt oss göra på samma sätt. Låt redare och 
skeppare utbilda sig, låt bolagen stärka sig genom små utdelningar 
och stora besparingar; då tror jag man icke skall behöfva använda 
något särskildt medel för att tillföra rederinäringen kapital.

Nu säger man, att detta går för långsamt; detta förfaringssätt 
kunde möjligen passa för den lilla sjöfart, som förr bedrefs, men det 
torde blifva svårt att med sådant tillvägagående komma i stånd att 
täfla på den stora allmänna fraktmarknaden. Dertill fordras stora 
och dyrbara fartyg samt många fartyg på en hand. Vi måste således 
hafva stora bolag, och derför erfordras stora kapital, Indika vi följ
aktligen måste skaffa oss. Derpå vill jag svara, att vi böra egna 
all kraft åt den stora sjöfarden, när vi samlat kapital. Jag kan nem
ligen icke tänka mig, att det för ett samhälle är i detta fall annor
lunda stäldt än för eu enskild person. Antag, att jag till min dis
position har 20,000 kronor, men kan för ett belopp af 80,000 kronor 
till mycket godt pris förvärfva mig vissa goda papper. Ja, det är 
ju ledsamt, att jag icke kan begagna mig af den fördelaktiga konjunk
turen, men såsom en solid man, och då jag icke eger mer än 20,000, 
måste jag begränsa mina köp efter mina tillgångar. På samma sätt 
förhåller det sig med vårt land. Det har kapital till visst belopp, 
som användts till jernvägar, industri och alla möjliga näringar. Hvar
för taga vi icke deraf för att nedlägga i sjöfartsnäringen? Svaret är:
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Förslag till Derför att kapitalet är slut. Vi måste nu vänta, tills vi samlat 
lag om ändrad ny fa kapital, hvilket kanske kommer att räcka till äfven för sjöfarten. 
3 och 53 §§ ~Nu kanske man frågar: hvarför äro vederbörande så kortsynta att 

sjölagen, vilja nedlägga sina penningar i jernvägar och industri; hvarför vill 
(Forts.) man göra dyrbara försök att använda kraften i våra vattenfall och

icke hellre understödja sjöfartsnäringen? Jag förmodar, att man gör 
det, emedan man finner det mera lönande och lugnare att hafva sitt 
kapital användt inom näringar, som bedrifvas på land, än på sjön, 
och det är verkligen en åsigt hos många, att sjöfarten är en farlig 
affär, icke blott på grund af den stora risken, utan äfven derför att 
den i våra dagar kräfver ett ständigt förnyande af materielen. Man 
måste der följa med, måste vara modern samt oupphörligt tillföra 
nytt kapital. Det är således icke att undra på, om man i ett land, 
som icke är kapitalstarkare än vårt, väl tänker sig för, innan man 
offrar stora summor på den affär, som här är i fråga; det är natur
ligt, om man tills vidare håller sig på landbacken och endast egnar 
det kapital, som blir öfver, åt sjöfartsnäringen. Denna synpunkt till
fredsställer för visso icke alla; man behof ver endast läsa tidningarna 
för att höra påståendet, att sjöfarten nu skall uppmuntras samt att 
den nu bör gifvas understöd; men huru skall detta ske? Det medel, 
man anvisar, är, att man skall underlätta möjligheten för sjöfarts
näringen att låna, och detta förmedelst det inteckningsinstitut, som 
för närvarande föreligger till antagande. För min del tror jag verk
ligen icke, att Sverige, med sina nuvarande redare — detta i stort 
sedt, ty enskilda, lysande undantag finnas ju — med nuvarande 
skeppare samt med den räntefot, som finnes här, jemförd med den 
i åtskilliga större länder, med många af våra hamnar frusna under 
eu del af året samt med de större rederifirmorna placerade i Stock
holm, Göteborg eller Helsingborg, vid närvarande tidpunkt skall kunna 
krhftigare upptaga konkurrensen på den stora fraktmarknaden med 
redarne i London o. s. v. derigenom, att vi genom inteckningsrätts- 
institutet gifva sjöfartsnäringen möjlighet att i högre grad än hittills 
anlita lånemarknaden. Man må hafva hvilken uppfattning som helst, 
så tror jag dock aldrig man skall kunna säga, att inteckning i far
tyg är en första klassens säkerhet; detta är redan af den andre 
talaren påpekadt. Det är en andra, tredje, fjerde eller femte klassens 
säkerhet, och just derför att säkerheten är dålig, blifva penningarne 
dyra, ja, för dyra. För öfrigt tror jag, i motsats till en föregående 
talare, icke, att antagandet af föreliggande förslag skulle mycket för
bättra utsigterna för den stora sjöfarten. Jag tror icke, att de stora 
bolagen skulle begagna sig af detta rättsinstitut, snarare de små, 
och skälet derför är följande. I föreliggande lagförslag är uttryck
ligen bestämdt, att gemensam inteckning icke får tagas i flera far
tyg, utan inteckning skall ske i hvarje sådant särskildt. Hade det 
varit möjligt att taga gemensam inteckning i flera fartyg, kunde man 
tänka sig, att med säkerhet uti ett större bolags hela egendom för
delaktigare lån skulle kunna erhållas, än om säkerheten bestode i den
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ena eller andra båten, i hvilket fall en intecknings värde är beroende 
af just en ^särskild bats öde. Ett bolags affärer kunna nemligen i 
det hela ga briljant, ehuru en enstaka båt kanske förolyckas. Vid 
minsta eftertanke inses ock lätt, att den gemensamma inteckningens 
uppgift endast i vissa fall fylles genom upptagandet af ett lån mot 
särskilda inteckningar i ett bolags samtliga fartyg. Jag tror derför, 
att om ett större bolag vill skaffa sig kredit, kommer det att ske 
pa helt annat sätt, genom prefcransaktier, obligationer o. s. v. Men, 
kanske man invänder, om lan på den utländska penningmarknaden 
äro billigare, så torde dock ifrågavarande rättsinstitut komma att 
gagna oss. Ett sadant påstående tror jag mig äfven kunna bestrida, 
ty enligt min förmening taga utländingar icke omedelbart inteck
ningar i fastighet, ännu mindre i fartyg. Om penningar erhållas 
lian utlandet, blir det, såsom hittills, vanligen emot obligationer, ut- 
gifna af någon kreditanstalt, som i sin ordning lånar till redare, och 
dessa kunna i sadant fall lika väl erhålla lån utan inteckning som 
mot sådan.

Antag emellertid, att hvad jag sagt icke håller streck, utan att 
vi böra införa rättsinstitutet inteckning i fartyg, så tillåter jag mig 
undersöka, huruvida verkligen det förslag, som här föreligger, är 
lämpligt att antagas. Såsom en föregående talare påpekade, är före
bilden inteckning i fastighet. Men här torde genast observeras, hvad 
också af samme talare framhölls, att, innan inteckningen beviljas, 
samma undersökning med afseende å eganderätten till fartyg icke’ 
sker, som är stadgad i afseende a fastighet. Undersökningen här 
utföres dels hos administrativ myndighet och dels hos domstol, och 
detta gör, att inteckningen från början är behäftad med en viss svag
het. Vidare komma alltid före inteckningen att gå åtskilliga för
månsrätter, sjöpanträtter, hvilka till beloppet äro ovissa, men kunna 
stiga synnerligen högt, och mot hvilka man icke alltid kan betrygga 
sig genom försäkring, hvilket allt i hög grad försvagar fartygsinteck- 
ningens värde såsom säkerhet. Om vidare intecknadt fartyg går för
loradt, får enligt förslaget inteckningshafvaren icke ens rätt att hålla 
sig till assuranssumman. Om en sammanstötning eger rum och det 
andra fartyget blir ersättningsskyldigt, får icke inteckningshafvare 
del i denna ersättning. Jag undrar då, om man kan anse inteck
ningen såsom ett papper, för hvilket man kan hafva synnerlig tilltro. 
När dertill kommer, att, under det fastighet till sitt värde icke är 
synnerligen varierande, fartygen, oberoende af alla konjunkturer, i all
mänhet försämras år för ar, en försämring, som visserligen kan vara 
mycket olika i särskilda fall — är en skeppare mån om sitt fartyg 
och rederiet försigtigt i afseende å orter, till hvilka det sändes, kan 
denna försämring vara relativt obetydlig, men i motsatt fall blir den 
rent af kolossal sa kan det för eu person, som utlånar penningar 
mot säkerhet af inteckning af ifrågavarande slag, vara mycket ovisst, 
huruvida säkerheten, när det kommer till en slutreglering, lemnar ett 
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Förslag till enda öres behållning, och denna situation föreligger, utan att inteck- 
lag om ändrad njngSinnehafvaren har ett ord att säga i afseende å fartygets skötsel. 
fotöfå För min del tror jag, att, om förslaget antoges och institutet komme 

sjölagen. S till användning, följden skulle blifva den, att en redare i goda tider 
(Ports.) med höga frakter och låga räntor finge mvcket lätt att få inteck

ningar placerade, ja, man skulle rent af ligga öfver honom med fram
ställningar att få taga hans inteckningar och få sina penningar pla
cerade. Sedan komma de dåliga tiderna med låga frakter, såsom 
t. ex. för närvarande — herrarne veta ju alla, att lika så präktiga 
konjunkturerna å fraktmarknaden voro under oktober och november 
månader nästlidna år, lika eländiga äro de nu. — Huru komme det 
att då gestalta sig med dessa inteckningar? Långifvaren skulle an
tingen fordra igen sina penningar eller också en synnerligen hög ränta. 
Jag tror icke det vore nyttigt för rederirörelsen, om dess idkare 
skulle nödgas antichambrera hos bankdirektörer, men ändå anser jag, 
att detta stundom vore bättre, än om de fått sina lån hos enskilda 
personer. Med ett ord, rederirörelsen, som till sin natur är en kon
junkturaffär, skulle genom införandet af ett rättsinstitut, sådant som 
detta, lida stort förfång, ty denna affär är utsatt för alldeles speciella 
risker, hvilket gör, att rederirörelsen måste bygga icke på lånadt, utan 
hufvudsakligen på eget kapital. Under sådana förhållanden och da 
denna rörelse nu visar sig vara stadd i framåtgående, tror jag det 
vara bäst att låta den lugnt utveckla sig utan att blifva utsatt för 
den stora faran och frestelsen att falla för de lockelser, som skulle 
uppstå genom ett rättsinstitut sådant som det ifrågavarande.

Mina herrar, jag skulle icke yttrat mig så utförligt i frågan eller 
så länge velat upptaga kammarens dyrbara tid om icke sjöfarts
näringens välgång städse legat mig så varmt om hjertat. Jag är upp
fostrad i kärlek till det yrke, som på hafvet söker sin utkomst, och 
intet skulle glädja mig högre än att se svenska flaggan svaja på 
många haf, men hvad vi böra eftersträfva är icke, att hon der skall 
svaja under några få år, utan ständigt och från fartyg i alltjemt 
stigande antal.

Herr grefve och talman, jag ber att få yrka afslag på den före
dragna paragrafen och dermed äfven på hela det föreliggande förslaget.

Herr statsrådet Annerstedt: Den förste talaren, som för
ordade det kongl. förslaget, gjorde det under den reservationen, att 
den grundsats, som var uttalad i 7:de och 37:de §§ i förslaget till lag 
om inteckning i fartyg, skulle undergå jemkning. Han har rätt deri, 
att affattningen af 37:de § kan gifva stöd för den tolkning han gaf 
af dessa paragrafer, och när vi komma till 37:de §, skall jag in
stämma med honom deri, att denna paragraf måtte återremitteras, 
för att densamma må erhålla en lydelse, svarande mot afsigten med 
denna paragraf. Derigenom blir också den anmärkningen, som den 
förste talaren i främsta rummet framstälde, efter min uppfattning,
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afhjelpt, och således deri — i den lydelse, 37:de § nu har — bör 
icke hemtas något stöd för förslagets fall.

Den andre talaren i ordningen framhöll, att genom det sätt, på 
hvilket i den kongl. propositionen 2:a § i sjölagen blifvit affattad, det 
skulle läggas eu obillig tunga på sjöfartsnäringen. Jag tillåter mig 
i detta afseende hysa en annan uppfattning än han. Det kongl. 
förslaget har från början sökt affatta de föreslagna lagbestäm
melserna så, att i följd af de lagförändringar, som vore nödvändiga 
i och för möjligheten af intecknings medgifvande i fartyg, registre- 
ringsskyldigheten icke skulle ökas för den stora mängd redare, för 
hvilka inteckningsinstitutet icke hade någon användning. Herrarne 
torde erinra sig, att 5:te § i registreringsförfattningen innehåller den 
regel, som skall gälla för första registreringen af fartyg. Der är stad
gadt, att då registrering sökes, skall bil attest företes, utvisande far
tygets byggnad eller förbyggnad och utfärdad af vederbörande före
ståndare eller byggmästare ä det skeppsvarf, hvarest byggnaden eller 
förbyggnaden egt rum, vidare mätbref; och slutligen innehåller para
grafen den bestämmelsen, att der särskilda omständigheter dertill 
föranleda, ankommer det på kommerskollegium att såsom vilkor för 
registreringen föreskrifva, att, till bestyrkande af rigtigheten af viss 
i anmälan meddelad uppgift, jemväl annan handling, än hvarom ofvan 
förmäles, skall företes. Detta kan icke betyda något annat, än att, 
i den händelse bilattesten eller mätbref vet innehåller annat namn på 
egaren till fartyget än på den, som kommer och begär registrering, 
kommerskollegium måste fordra, att den person, som begär regist
rering, på något sätt visar sin behörighet dertill. Det är svårt att 
inse hvad detta sista stycke af 5:te § skulle afse, om icke just detta. 
Vid sådant förhållande ansåg Kongl. Maj:t, då förslaget upprättades, 
att man kunde utgå derifrån, att de regler, som registreringsförfatt
ningen innehåller i fråga om första registreringen, skulle vara fullt 
tillräckliga, för att egaren skulle vara så utmärkt, att man skulle 
kunna åt honom på hans begäran bevilja inteckning, och följaktligen 
att endast senare egare skulle vid inteckningsdomstolen styrka sin 
eganderätt till fartyget.

Emellertid, vid högsta domstolens utlåtande öfver förslaget på
yrkade flertalet af domstolens ledamöter, att, då efter deras upp
fattning de bestämmelser, som innehållas i registreringsförordningen, 
icke kunde anses fullt tillräckliga, för att genom upptagandet i re
gistret den verklige egaren skulle vara utmärkt, några ytterligare be
stämmelser skulle tillfogas angående registreringen, gående derpå ut, 
att ett offentligt intyg skulle fordras om ort, ställe och tid, hvarest 
fartyget blifvit bygdt, samt att, derest icke varfsegaren sjelf söker 
registrering, antingen fångeshandlingen för den nye egaren eller andra 
bo vis om hans eganderätt skulle företes. Med anledning deraf er
höll den kongl. propositionen, som nu föreligger till Riksdagens af
görande, i förevarande delar den affattning, som den nu har, och det 
gäller då att undersöka, huruvida påståendet, att dessa nya bestäm-
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Förslag till melser skulle vara synnerligen betungande för rederinäringen i all— 
lagom ändrad mänhet, är riktigt.
3 och 52 SS ket är då till eu början att observera, att i det afseende, som 

själa en. " för särskildt redarne torde vara vigtigast, nemligen frågan om egande- 
(Forts. i rättens öfvergång och det sätt, hvarpå en ny egare skall få i registret 

inskrifven sin eganderätt till ett redan registreradt fartyg, innehåller 
det kongl. förslaget icke någon som helst ändring. Hädanefter som 
hittills skall inskrifning i registret ske lika i fråga om öfvergång af 
eganderätten till registrerade fartyg. Men med afseende på första 
inskrifningen hemställer jag till kammarens ledamöter, huruvida den 
omständigheten, att någon af personalen i det varf, der fartyget 
bygges, får skaffa detta intyg af offentlig myndighet för att, då far
tyget är färdigt, öfveriemnas till den, som bestält detsamma jemte 
ett å detta offentliga intyg tecknadt bevis, att fartyget till honom 
öfveriemnas, kan anses för redaren innebära så synnerlig timga. 
Och hvad den påstådda brådskan beträffar, torde det icke möta 
några svårigheter att samtidigt som varfsegaren har fartyget färdigt 
till leverering åt den, som bestält det, han också kan vara försedd 
med detta papper af offentlig myndighet, och det är noga att lägga 
märke till, att denna myndighet är icke någon aflägsen myndighet, 
som fordrar särskild kostnad och besvär att få intyg af, utan denna 
myndighet är redan af högsta domstolen angifven böra utgöras i 
stad af notarius publicus eller en magistratsledamot och på landet 
af kronofogde eller länsman. Under sådana förhållanden synes det 
mig vara en ganska måttlig tunga, som i detta afseende fordras af 
rederinäringen.

Hvad sedermera angår det särskilda undantagsfallet, som af den 
andre talaren anfördes, att ett fartyg, som, då det mätits, varit 19 
tons, sedermera skulle förbyggas och' ommätas samt då vara 20 tons 
och således registreringspligtigt, derest detsamma skall användas 
såsom handelsfartyg, torde lagstiftningen hittills icke hafva fästat 
sig vid sådana särskilda, förmodligen ytterst sällan förekommande 
fall. Skulle emellertid chefen för kommerskollegium anse, att be
stämmelser i afseende på dylika sällan förekommande fall äro af 
nöden, är det icke något som hindrar honom, då behofvet deraf 
verkligen uppkommer, att derom göra framställning till regeringen, 
som icke skall underlåta att föreslå särskilda bestämmelser för dylika 
fall. Sådan lagen nu är affattad, synes den passa för de reguliera 
fallen och bestämmelsen eger tillämpning endast på den fartygs- 
byggnad, som sker efter det lagen trädt i kraft.

Hvad vidare den anmärkning angår, som den siste talaren frarn- 
stälde mot förslaget, nemligen att efter hans uppfattning lagen vore 
öfverflödig från finansiel och olämplig ur juridisk synpunkt, så hvad 
det första beträffar, torde det vara säkrast, att de af kammarens 
ledamöter, som icke sjelfva sysselsätta sig med utöfvande af rederi
näringen, mera lita på de mångfaldiga uttalanden af denna närings
grens utöfvare, som förekommit under de sista tre åren, än på den
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uppfattning, som den siste talaren gjort gällande. Det liar alltifrån 
år 1898 vid upprepade tillfällen så inom som utom Riksdagen fram
hållits, att rederinäringen vore i behof af att erhålla den nu före
slagna formen för anskaffande af kapital för näringens vidare ut
veckling. Det har icke fördolts hvarken af de näringsidkare, som 
begärt fartygsinteckningen, eller af de ledamöter af kammaren, som 
för tre år sedan yttrade sig i frågan, att den juridiska form, som 
utgöre.s af inteckning i fartyg, är en svag formation, att hvarje tal 
om jemförelse med inteckning i fast egendom från början är ute
slutet, att följaktligen inteckning i fartyg icke kan blifva använd 
på lika sätt som fastighetsinteckningen; men på samma gång har det 
framhållits, att det funnes ett gebit, der fartygsinteckningen hade sin 
betydelse, och att det gebitet vore fullt analogt med det, som förlags- 
inteckning upptager. Det är ju uppenbart, att förlagsinteckning 
icke heller är förstklassig säkerhet, att samma anmärkningar, som 
rigtas mot fartygsinteckningen, kunna rigtas mot förlagsinteckningen, 
men detta har dock icke hindrat, att, sedan lagstiftningen om förlags
inteckning vid 1S83 års riksdag blifvit förbättrad, förlagsinteck
ningen användts att skaffa kredit för näringsidkare i den om
fattning, att under den första femårsperioden, sedan lagen trädde i 
kraft, uppgingo faststälda förlagsinteckningar till ett belopp af öfver 
60 millioner kronor, och under den sist förflutna femårsperioden 
faststäldes sådana inteckningar till 115 millioner kronor. Detta torde 
visa, att förlagsinteckningen för näringsidkarne och bruksegarne haft 
en plats att fylla vid deras finansiella åtgärder. Och det är ganska 
naturligt, att så måste vara förhållandet. Då sjöfartskomitén före- 
hade frågan om inteckning i fartyg till behandling, hördes åtskilliga 
finansmän, som ansågos ega erfarenhet i frågan, och deras yttranden 
gingo i den rigtningen, att ehuru fartygsinteckning i sig sjelf icke torde 
finna någon kreditanvändning, vore den ett icke otjenligt medel att stärka 
den personliga kredit, en fartygsegare kunde hafva inom bankverlden.

Man kan ock såsom stöd för användbarheten af det rätts
institut, som här är i fråga, åberopa, att detsamma blifvit infördt i 
alla europeiska länder, hvilka gränsa till haf, med undantag af Ryss
land, Turkiet och Grekland. De upplysningar, som från de särskilda 
länderna, hvar från sitt håll, erhållits, vitsorda, att rättsinstitutet i ut
landet användes och anses vara till nytta för sjöfarten. Så har t. f. 
generalkonsuln i London i infordrad rapport år 1899 anfört, att insti
tutet fått ökad användning inom landet, och konsuln i Skottland, att 
institutet fortfarande med fördel användes. I Danmark, der institutet 
icke verkat längre än från 1894, hafva inteckningar faststälts för 
ett belopp af 11 millioner. I Frankrike hafva under tidrymden 
1873—1S98 inteckningar för öfver 200 millioner blifvit faststälda. 
Med denna erfarenhet från olika länder och då likartadt rättsinstitut 
— förlagsinteckningen — finnes inom andra näringsområden i vårt 
land samt då man tager i betraktande, att sjöfartsnäringens idkare 
vid så många tillfällen på sista tiden påyrkat, att det måtte lemnas
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dem tillgång till detta rättsinstitut, och detta på skäl, som jag i olikhet 
med den förre talaren anser väl värda beaktande, hvarför skola vara 
sjöfartsidkare vara uteslutna från användande af inteckningsinstitutet? 
Detta kan åstadkomma den misstro till den egna kraften, som det icke 
är lämpligt att man låter uppkomma och utveckla sig inom en viss 
klass af näringsidkare. Det är gifvet, att, derest rättsinstitutets in
förande beviljas, användning för detsamma icke kommer att fattas, 
och man får antaga, att sedan först möjligheten till inteckning i 
fartyg blifvit genom lag införd, sjöfartsnäringens idkare skola söka 
skapa och utveckla sådana kreditinstitut, som äro särskildt lämpliga 
för ifrågavarande slags kreditform. Under sådana förhållanden synes 
det mig, att kammaren bör instämma i det uttalande, som den förste 
talaren i dag hade i kammaren för tre år sedan, då han sade, att 
om sjöfartsidkarne verkligen åstundade detta rättsinstitut, saknade 
lagstiftarne alla skäl att förvägra dem detsamma.

De speciella anmärkningar, som den siste talaren framstälde 
mot det nu föreliggande förslaget, synas mig böra kunna bemötas 
dermed, att inteckningen är afsedd att utgöra ett komplement till 
den personliga kredit, som fartygsredaren kan sjelf åtnjuta, och vid 
sådant förhållande synes saknaden af gemensamma inteckningar 
icke så synnerligen stor. Det är ju ingenting, som hindrar, att redaren 
belånar sina inteckningar i alla de fartyg, för hvilka han är redare, på 
samma ställe, och då vinner kreditgifvaren samma säkerhet som 
genom gemensam inteckning. Jag vill fästa uppmärksamheten derpå, 
hurusom denne talare sjelf framhöll, att ett bolags ställning kan 
vara god, äfven om ett af dess fartyg förolyckas. Då nu inteck
ningen allenast afser att utgöra ett komplement till redarens per
sonliga kredit, är det, så länge hans ställning är god, alltså för lån- 
gifvaren af ingen betydelse, om ett fartyg förliser och inteckningen i 
det särskilda fallet blir värdelös. Dessutom är det, efter hvad skepps- 
redame sjelfva uppgifvit, deras mening att ordna förhållandena sa, 
att jemte den säkerhet, som fartygsinteckningen kan medföra, äfven 
en försäkring af förlusterna skall kunna anordnas.

Vid angifna förhållanden hemställer jag, att Första Kammaren 
måtte bifalla det nu föreliggande förslaget.

Det är sant, såsom den förste talaren framhöll, att systemet 
skulle kunna ordnas på annat sätt än det nu föreliggande, men säkert 
är, att det system, som af honom i främsta rummet förordades, icke 
kan åvägabringas så hastigt. Det förutsätter en betydande omarbet
ning af det föreliggande förslaget. Det förutsätter åtskilliga ändringar 
i sjölagen, och det är åtminstone tvifvelaktigt, om åsigterna om detta 
system, när det en gång är färdigt och föreligger till afgörande, skola 
vara mera eniga än om det nu föreliggande. Säkert är åtminstone, 
att rederinäringen blir urståndsatt att åtminstone pa tva ar komma 
i åtnjutande af de förmåner, som anses förenade med fartygsinteck- 
ning, äfven i den form, hvari den nu föreligger.
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På grund af hvad jag nu anfört vågar jag vördsamt yrka bifall Förslag till 
till den föredragna punkten. ^lydds^af^

3 och 52 §§
Herr Dickson: De tre första talarne voro eniga uti att visa sjölagen..

intresse för sjöfartsnäringen, men i öfrigt hade de ganska skiftande ^ '
uppfattning. Herr Trygger yrkade afslag å hela lagförslaget, de 
båda andra förordade en lagstiftning i den rigtningen. Hvad angår 
den föredragna punkten, voro de emellertid af olika mening. Herr 
Afzelius hade intet att erinra mot § 2 sjölagen. Herr Åkerman 
åter yrkade, att vissa ord skulle utgå ur densamma och påfordrade 
derför återremiss.

Hvad först angår den vigtiga frågan, huruvida inteckning i 
fartyg bör införas, skall jag be att få behandla den först. Herr 
Trygger framstälde den anmärkningen, att förslaget var mycket 
lamt förordadt och att utskottet egentligen icke lemnat någon be
stämd ledning. Utskottet säger emellertid på sid 20: »Att lättad 
tillgång till förlagskapital skall främja sjöfartsnäringens utveck
ling torde icke behöfva bevisas. Om än inteckningen i fartyg 
icke kan blifva en med fastighetsinteckningen jemförlig säkerhet, 
så torde den dock egna sig att i större penninginrättningar 
belånas och särskildt att dervid utgöra en förstärkning af låntaga
rens personliga kredit.»

Utskottet anser således visserligen icke, att fartygsinteckningen 
är lika god säkerhet som fastighetsinteckningen, men att det ändock 
är en säkerhet, som är värdefull och som skulle bereda rederierna 
fördelar. Svenska handelsflottan omfattar 2,800 fartyg, af hvilka 
800 äro ångfartyg. Handels- och sjöfartskomitén beräknade värdet 
af ångfartygen till omkring 50 å 60 millioner kronor. Den yttrade 
sig icke om värdet af segelflottan, men nog kunna vi vara ense om, 
att ett betydligt värde ligger i vår handelsflotta och att för när
varande rederierna icke äro i tillfälle att på lämpligt sätt använda 
den såsom säkerhet vid de lånetransaktioner, som naturligtvis rede
rierna lika andra affärsmän kunna vara påfordrade att inlåta sig 
på. Man kan icke gerna, praktiskt sedt, tala om att sätta fartyg i 
pant på samma sätt som man belånar eu rock eller annat föremål.
Då vore man ju afstängd från förmånen att begagna sitt fartyg, 
och att eu person skulle vilja belåna och taga vård om ett fartyg 
såsom om andra lösören torde dessutom vara ett ganska sällsynt 
fall. Frågan om fartygs användande såsom pant, lemnad i handom, 
torde derför sakna all praktisk betydelse. Men det finnes ett annat 
sätt, på hvilket redaren kan begagna sig af fartyget såsom säkerhet, 
när behofvet någon gång är trängande, och det är, att lånegifvaren 
erhåller köpebref på fartyget. Det är dock en dålig och förkastlig 
form. Om låntagaren icke betalar lånet, måste säkerheten säljas, 
och om då en person köper köpebrefvet, så blir fartygsegaren af
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Förslag till med hela fartyget. Man bör icke ställa så till, att folk behöfver 
lydelse^afanv®n<^a denna dåliga och förkastliga form.
it och 52 §§ Att fartygsinteckningar i öfrigt skulle kunna belånas i större

sjölagen, penninginrättningar, tror man sig veta, derför att handels- och 
(Forts.) sjöfartskomitén hört åtskilliga framstående bankmän, och dessa hafva 

vitsordat, att dessa inteckningar just skulle lämpa sig till förstärkande 
af den personliga krediten. Man skulle kunna lemna fartygsinteck- 
ning i stället för att skaffa borgensmän, och det vore en stor vinst.

Det har framhållits, att fartygsinteckningar äro riskabla. För 
det första är sjön osäker, och för det andra kan det alltid inträffa 
fall, då sjöpanträtter gå före. Men å andra sidan erbjuder assuran- 
sen rika tillfällen att försäkra fartyg mot skada. Den vanliga sjö
försäkringen omfattar naturligtvis många flera fall än dem, försäkrings
bolagen hafva på land, och för de fall, der våra försäkringsbolag 
icke räcka till, finnes det i England ett särskildt slags föreningar, 
som kallas »protection and indemnity associations», och dessa kunna 
lemna assuranser, som taga nästan alla risker. Derigenom blir affä
ren icke så riskabel, och fartygen kunna med fördel användas så
som säkerhet.

Man har anmärkt, att fartygsinteckningen vore ofördelaktig, 
derför att man icke kunde taga gemensam inteckning i flera fartyg. 
Det skulle emellertid först och främst förorsaka mycket besvär att 
införa dylik lagstiftning, och det skulle ju blifva nästan omöjligt 
att verkställa exekution. Ett fartyg kunde vara i Kina, ett i Nord
amerika, ett i Medelhafvet och det fjerde hemma, och då skulle 
man vänta, till dess alla fyra komme hem, så att de kunde säljas 
på eu gång. Det är omöjligt; men vill ett stort bolag lemna alla 
sina fartyg såsom säkerhet, så kan det låta inteckna hvart och ett 
särskildt för visst belopp och lemna alla inteckningarna såsom säker
het för lånet, och då löses frågan praktiskt och ordentligt.

Man har erinrat om det olämpliga, att inteckningshafvare icke 
skulle vid haveri få ersättning, men om ett fartyg råkar ut för ett 
missöde och det flyter in ersättning, huru skall den användas? Jo, 
i främsta rummet skall den väl användas att sätta fartyget i stånd, 
så att det kan fortsätta sin resa. Derigenom få alla ut sin rätt. 
Derigenom tillgodoses också bäst inteckningshafvarnes intressen. 
Detta är den ståndpunkt, som i detta afseende bör intagas. Det 
medgifves visserligen, att det nu föreslagna förfaringssättet icke till
försäkrar inteckningshafvarne alla de garantier, som en fastighetsin- 
teckning kan bereda, och icke heller alla de, som skulle beredas dem 
genom herr Afzelii alternativ B), men det är bättre än alternativet 
A). Det är ett lyckligt försök att intaga en medlande ställning, och 
jag tror, att det motsvarar såväl rederiernas som bankernas behof 
och att det således bör kunna vara till deras förmån.

Hvad nu specielt angår den af herr Åkerman framstälda 
anmärkningen mot 2 § 2 mom. sjölagen, som koncentrerades deri, 
att han finner det vara en tunga, att, då ett fartyg första gången
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registreras, det skall företes två papper, nemligen dels ett intyg af Förslag till 
offentlig myndighet, utvisande, när, hvar och af hvem fartyget 'é.v^orn'änåjrad 
bygdt, dels köpebref, som visar, att byggmästaren sålt det till den, j{ §§
som söker registrering, så kan det der intyget af offentlig myndighet sjölagen. 
erhållas af närmaste länsman, såsom herr statsrådet och chefen för (Forts.) 
justitiedepartementet nyss nämnde, och det är väl ingen svårig
het att, när fartyget bygges, under tiden få dit en länsman, som 
ser på det.

Att åter af den, som säljer fartyget, få qvitto eller köpebref 
är icke heller någon svårighet. Det är ju en sak, som den vanli
gaste omtänksamhet kräfver. Och att sedermera skicka in dessa 
två handlingar till kommerskollegium på samma gång som andra 
handlingar för registreringen kan icke heller vara någon svårighet.

Det styrkande af eganderätten, som är föreskrifvet, sker just 
genom dessa handlingars företeende. Någon särskild form är icke 
derför föreskrifven; köpebrefvet behof ver icke ens vara bevittnadt.
Detta bör således icke kunna vålla någon afsevärd tunga; men frå
gan är, huru inteckning af fartyg skulle tekniskt kunna ordnas lät
tare och säkrare än derigenom, att det stadgade bilbrefvet skall 
företes, när fartyget första gången registreras? Herr Åkerman 
nämnde, att det kunde vara fullkomligt omöjligt att skaffa ett så
dant bilbref, och han talade om, att fartyg icke hunnit blifva regi
strerade. Nu är det så, att ett fartyg icke kan gå utan att hissa 
flagga, och det kan icke hissa flagga utan att det fått certifikat; 
derför fordras registrering. Det är derför säkerligen icke många 
fartyg, som icke äro registrerade. De hafva tid på sig till den 1 
januari 1902. Under tiden kan man ordna frågan. Dessförinnan 
kan man registrera fartyg utan att behöfva förete bilbref.

Det är antagligen ett sällsynt fall, att ett 19-tons fartyg för
bygges, så att det kommer att rymma öfver 20 tons. Om förbyggnad 
egt rum, föreställer jag mig, att det bör anses såsom nybyggnad, 
och att man kan skaffa bilbref genom länsmans intyg om att ett 
äldre fartyg blifvit förbygdt och nu har detta utseende. Jag tror, 
att frågan på detta sätt kan ordnas.

Det nämndes, att det skulle vara brådskande att få registre
ring verkstad. Ja, det är naturligt, att när ett fartyg byter egare, 
kan det vara lastadt och färdigt att gå. Huru är det, när ett far
tyg bygges? Då skall det först släppas i vattnet och så riggas, 
tacklas och lastas. Under den tiden synes det mig, att man borde 
hinna med registreringen.

Hvad slutligen angår tanken, att man skulle hafva en speciel 
registrering inför Stockholms rådstufvurätt af de fartyg, som åstun- 
dade inteckning, så tror jag icke, att detta förslag är praktiskt. Man 
skulle då låta inregistrera dem der, när man åstundade inteckningen, 
och dervid styrka sin cganderätt och dylikt, men det är väl då lika godt 
att styrka denna i intcckningsärendet, ty derigenom undvikas onödiga 
kostnader, och detta underhjelpes lättast på det sätt Kongl. Maj:t
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föreslår, nemligen genom att bilbref företes vid fartygets första 
registrering.

Hvad slutligen herr Afzelii anmärkning mot 7:de och 37:de 
§§ angår, så är det skäl att yttra sig derom, då vi komma till dessa 
paragrafer. Jag skall för min del icke motsätta mig återremiss af 
dessa, men jag får säga, att denna återremiss icke har något sam
manhang med den nu föreslagna återremissen af § 2, ty dess åter
remitterande skulle förutsätta rätt betydliga omarbetningar af vissa 
paragrafer, och genom en sådan omarbetning komme förslaget att 
försämras och blifva mera opraktiskt. Man vet icke heller, om 
det genom eu sådan återremiss skall lyckas utskottet att lösa 
frågan. Det är icke någon lätt sak att inom ett utskott redigera 
författningar.

Man har meddelat mig, att 2 § sjölagen blifvit oförändrad an
tagen af Andra Kammaren, och jag får derför för min del yrka 
bifall till den nu föredragna paragrafen.

Herr Melin: Efter den utredning, som min medreservant, herr 
Åkerman, lemnat, skulle jag kanske kunnat undvika att begära 
ordet, men jag har velat yttra några ord såsom tillägg till hvad 
han anförde.

Frågan om inteckning har inom handels- och sjöfartskomitén 
varit föremål för en mycket allvarlig pröfning, och herr statsrådet 
och chefen för justitiedepartementet har redan framhållit, att korni- 
tén hört åtskilliga fackmän inom olika områden för att erhålla de 
bästa möjliga uttalanden i frågan. Jag har såsom medlem af 
komitén liksom i utskottet varit bland dem, som velat åstadkomma 
en mycket försigtig motivering, så att icke Riksdagen, då frågan 
komme före, möjligen skulle tro, att jag för min del stälde så sär
deles stora förhoppningar på en inteckningslag. Jag tror i likhet 
med herr Trygger, att skeppsrederiet, som utan tvifvel är en bland 
de mera äfventyrliga näringarna, bör så litet som möjligt bedrifvas 
med lånta penningar, utan genom stora aktiebolag och utvidgas med 
besparingar, som kunnat göras på tider, då inkomsterna sådant till
läte, och att man således, såsom han sade, bör nöja sig med mindre 
utdelning. Detta hindrar dock icke, att personer, som hafva denna 
åsigt, vid något tillfälle kunna behöfva lana penningar på sina far
tyg, liksom det alltid finnes en del redare, som icke hafva sparade 
medel och önska låna och då behöfva denna säkerhet såsom ett plus 
till det enskilda förtroendet. Jag kan derför icke dela herr Tryggers 
åsigt, att man nu skall neka inrättandet af detta -institut. Detta är 
för mig klart, men jag tror, att det bör begagnas med mycket stor 
urskilning. Frågan är då, huru detta institut skall ordnas. Jag vill 
icke taga kammarens tid i anspråk med att å nyo upptaga de skäl 
och motskäl, som chefen för justitiedepartementet senast framhållit. 
Men jag tror, att den procent af våra redare, som komma att be
gagna sig af detta institut, skall blifva bra liten. Derför har jag
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ansett det vara bättre att, såsom herr Åkerman föreslagit, icke be- Förslag till 
tunga de många mindre skeppsredarne blott för att några större laf 
redare vilja använda denna in teckningsrätt. 3 oc^ g2 §§

Nu står emellertid saken annorlunda, än den stod i morse, sjölagen. 
alldenstund Andra Kammaren antagit förslaget. Under sådana för- (Forts.) 
hållanden vill jag icke, såsom jag förut tänkt, yrka återremiss; ty 
återremittera vi denna punkt, blir följden den, att ärendet kommer 
tillbaka till kammaren med begäran att fatta beslut, och då faller 
frågan. Det heter visserligen, att då är ingen skada skedd och att 
man väl kan dröja ett år. Men det finnes rederier, som sätta värde 
på att detta institut så fort som möjligt träder i kraft; och då tror 
jag det vore orätt, om kammaren på grund af befintliga skiljaktig
het afsloge det hela. Ehuru jag reserverat mig och haft förhopp
ning, att reservationen skulle gå igenom, vill jag dock, sedan
Andra Kammaren fattat ett annat beslut, icke göra något yrkande 
på reservationen.

Herr Rettig: Efter de yttranden, som afgifvits af herr stats
rådet och chefen för justitiedepartementet äfvensom af utskottets 
ordförande, kunde det vara onödigt, att jag yttrade något, då jag 
har samma uppfattning som de; men då jag är motionär i frågan
och deltagit i handels- och sjöfartskomitén, kan jag anses skyldig
här uttala min åsigt.

Hvad först registreringen beträffar, så är det klart, att ju
enklare man kan ordna saken, desto bättre; och sjöfartsnäringens 
idkare måste i sanning vara chefen för kommerskoliegium tack
samma för den omvårdnad han har om näringen att icke onödigtvis 
betunga densamma. Men då nu, såsom upplyst blifvit, Andra Kam
maren antagit paragrafen och eu återremiss af densamma skulle 
vara detsamma som förslagets fall, är det min hemställan, att icke 
detta måtte komma i fråga, utan att utskottets förslag godkännes.

Hvad nu utskottets förslag, jemfördt med herr Åkermans, 
angår, kan jag icke se, att det förra är något så synnerligen be
tungande. Ty om vi tänka oss, huru det nu går till och huru det 
är meningen att det skall tillgå, kan jag icke finna några så för
färligt stora svårigheter. Uti den nuvarande 2 § sjölagen säges 
fråga om fartygsregister att detta register skall innehålla »de upp
gifter, som pröfvas nödiga för fartygets säkra urskiljande, så ock 
tillförlitlig upplysning angående eganderätten till fartyget». Så står 
det i sjölagen, men Kong). Maj:t har föreslagit, att ordet »tillförlit
lig» skall tagas bort, och detta har i stället öfverflyttats på beviset 
om eganderätten. Tillförlitlig upplysning i detta hänseende är ju 
nära nog detsamma som hvad nu föreslås. År det så märkvärdigt 

• betungande, att vid registrering af ett fartyg nödigt intyg om 
eganderätten företes. Det behöfver ej bestå i mera än eu qvitterad 
räkning. Hvar och eu, som köper något af ett visst högre värde, 
vill väl hafva ett qvitto på att han betalat summan. En qvitterad
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Förslag till räkning är i detta fall en åtkomsthandling. Bilattesten är helt enkelt 
l<%delseaf2 <l ett int-v8 frän b.vggmä staren eller någon på varfvet sysselsatt person, 
3 och 52§§ att fartyget är bygdt der; och bilbref vet skall bestå deri, att det 

sjölagen.' är en myndighet, som gifver denna attest. Denna myndighet är i 
(Forts.) staden magistraten och på landet kan det vara kronofogden, läns

mannen eller möjligen kommunalstämmans ordförande. Det synes 
således icke vara någon svårighet att få det. Detta är orsaken, 
hvarför det synes mig, att, äfven med chefens för kommerskollegium 
stora omsorg att icke vilja betunga sjöfarten med något extra, vi 
böra antaga detta förslag och icke låta afskräcka oss af de svårig
heter, han påvisat.

Hvad sjelfva institutionen beträffar, kan jag med många med
gifva, att den naturligtvis icke kommer att spela så stor roll eller 
visa så stora följder under de första åren. Men faktiskt är, att vilja 
vi söka efter bästa sättet att skaffa förlag på ett fartyg, så är 
ovilkorligen inteckningsrätt att föredraga för både långifvare som 
låntagare. För det närvarande tillgår det så, om fartyg skall be
gagnas som hypotek, att hela fartyget måste pantsättas, så att om 
exempelvis ett fartyg är värdt 40- å 50,000 kronor och man be- 
höfver låna 10,000 kronor, måste man såsom säkerhet för dessa 
10,000 kronor afsåga sig hela eganderätten till fartyget; och det 
har händt, mina herrar, att man begagnat sig häraf så, att veder
börande blifvit af med hela sin egendom för en mindre summa. I 
andra fall kan det gå så till, att man bildar ett aktiebolag och 
sedan belånar aktierna. Är det en bättre säkerhet att få aktier än 
att taga inteckning? Nej, det är den sämsta säkerhet, som finnes, 
ty om en fartygsegare har satt sitt fartyg på aktier för att begagna 
dem såsom säkerhet för lån, kan bolaget under tiden ingå förbin
delser, för hvilka det skall svara i första hand, och aktierna blifva 
kanske icke värda något alls. Om man pröfvar alla förhållanden 
och vill bereda tillfälle att begagna fartygen såsom hypotek, kan jag 
icke se annat, än att inteckning är det enda rigtiga medlet. Utskottets 
ärade ordförande har redan upplyst, att om icke assuransen täcker ett 
fartygs förlust, finnas faktiskt i England vissa klubbar, som betäcka 
den, de s. k. tysta förbehållen, som förekomma i sjölagen.

I egenskap af ledamot i handels- och sjöfartskomitén — hvilket 
min ärade kollega den sista talaren äfven var — vill jag säga, att 
på de frågoformulär, som utskickades till alla skeppredare, uti 
hvilka formulär de skulle angifva sina önskningsmål, återfinner man 
i de flesta fall rätt till inteckning i fartyg såsom en åstundan från 
alla, som egnat sig åt denna handtering.

Jag skall nu icke längre upptaga kammarens tid, utan yrkar 
bifall till utskottets förslag i den nu föredragna punkten.

Herr Persson: Jag behof ver icke erinra kammaren om
att sjöfartsnäringen under loppet af många år varit föremål för 
behandling af Riksdagen, och det har varit en allmän önskan,
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att något borde göras för dess höjande. Det har också gjorts ganska 
mycket för att lätta sjöfarten. Förslag hafva varit å bane att lemna 
subsidier och premier och andra understöd för att höja Sveriges sjöfart. 
Trots detta har sjöfartsnäringen icke gjort några stora framsteg; vi 
hafva icke ens hunnit så långt som vårt grannland Norge, utan 
stå i det hela taget nära nog på samma point som förr.

Då nu fråga föreligger om en inteckningslag, tror jag för 
min del, att detta är ett förslag, som utan tvifvel skulle komma att 
höja sjöfartsnäringen mycket mera än något annat, i fall det vinner 
Riksdagens bifall. Det är egentligen endast penningar och billiga 
penningar, som behöfvas, ty Sverige har betingelser för att blifva 
ett sjöfartsidkande land mera än de flesta andra länder. Vi hafva 
dugliga sjömän, köpmän och skeppsredare. Sveriges naturliga läge 
är sådant, att det måste vara ett land, der sjöfartsnäringen kan och 
bör idkas, men dertill behöfves understöd, och detta understöd får 
man i och med en inteckningslag. Man har sagt, att det är före- 
nadt med svårigheter att stifta en sådan lag; må så vara, men så är 
det med allting här i verlden, som skall utföras, i synnerhet om det 
är något nytt. All början är svår, och så är det i detta fall också; 
men då det gäller en fråga af så stor vigt som den nu föreliggande, 
bör man söka öfvervinna svårigheterna.

Beträffande inregistreringen, så, ehuru jag icke håller så starkt 
på den, utan anser, att det hela mycket väl skulle kunna gå med 
den reservation, som af herr Åkerman afgifvits, vill jag dock icke 
underlåta att uttala min mening i detta hänseende.

Det synes mig icke böra vara förenadt med stora svårigheter 
att få ett fartyg inregistrera dt, i synnerhet då det icke skall gälla 
för andra än dem, som äro 20 ton och derutöfver. De, som bygga 
fartyg öfver 20 ton, äro icke så dumma eller okunniga, att de icke 
veta, huru det skall gå till att få ett fartyg inregistreradt, och detta 
bör i väsentlig mån kunna underlättas, om kommerskollegium ut- 
lemnar formulär och blanketter med angifvande af huru det skall 
skrifvas. Jag anser det endast höra till god ordning, att alla fartyg 
registreras; oafsedt om någon inteckningslag kommer till stånd, 
är registrering både nödig och nyttig. Jag skulle vilja gå ännu 
längre och hafva äfven mindre fartyg inregistrerade, ty det kan hafva 
sin stora nytta med sig, och i alla fall hör det, som sagdt, till god 
ordning.

Hvad inteckningen beträffar, är den gravaste anmärkning, som 
gjorts, den, att den skulle innebära en mycket svag säkerhet. Jag 
vill ingalunda påstå, att denna säkerhet kan vara lika stark som 
inteckning i jordegendom eller fastighet i stad; men jag vågar nästan 
tro, att den är lika betryggande som inteckning i varulager eller 
s. k. lösöreköp, ty detta är föremål, som kan byta om egare när 
som helst och mycket lättare än ett fartyg. I fråga om sjelfva 
inteckningen kan det vid första påseendet synas ganska egendomligt, 
att eu senare inteckning i fartyget skall hafva bättre rätt än de
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lydelse af 2, 
3 och 52 §( 

sjölagen. 
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Förslag till första inteckningarna. Detta svär emot inteckningar i allmänhet, ty 
lag omändrad är jemfördt med dessa ett alldeles omvändt förhållande. Men 

ser man närmare på saken, tror jag äfven i detta fall säkerheten 
kan vara tillfredsställande. Om fartyget är assureradt, finnes deri
genom en säkerhet, för den händelse fartyget kommer i sjöolycka 
och behof ver repareras eller det kondemneras. För det senare fallet är 
klart, att då utfås hela beloppet af assuransen; då det repareras 
åter, utfår man precis det belopp, som reparationen kostat. Och 
att underlåta att reparera är ju ingen idé, ty om reparation icke egde 
rum, skulle fartyget hafva ett mycket ringa värde, men genom 
reparationen får det ett större värde och lemnar dermed större säker
het för de äldre inteckningarna.

Jag skall icke trötta kammaren med något långt föredrag, ty 
frågan är så mångsidigt utredd, att det icke kan vara af nöden. 
Jag vill derför endast till slut nämna, att lika väl som man har 
inteckningslag för fastighet, jordegendom, förlagsinteckning och lösöre
köp, anser jag, att sjöfartsnäringen har full rätt att fordra af Riks
dagen, att man stiftar eu lag i detta hänseende, som kan komma 
den till fördel. De svårigheter i lagparagraferna, hvarom jag icke 
vill strida, böra kunna ordnas lika bra för denna lag som för andra 
på ett sådant sätt, att det lemnar trygghet för långifvaren. För 
öfrigt beder jag kammaren vara öfvertygad om, att de långifvande 
kapitalisterna och bankerna lemna icke så lätt ut sina penningar, att 
de löpa någon risk; de taga nog reda på huru det förhåller sig 
med säkerheten, innan de lemna ut beloppen. Om inteckningslagen 
kommer till stånd, hoppas jag äfven, att en marinbank uppstår, 
hvarigenom små kapitalister kunna få sina medel fruktbärande; der
jemte kunna genom en sådan bank billiga penningar anskaffas från 
utlandet och här göras fruktbärande.

Medan jag har ordet, vill jag nämna något om huru det går 
till i Helsingborg, som är ett sjöfartsidkande samhälle. Fordom hade 
man segelfartyg, men numera har man slagit sig på åugbåtsrörelse. 
För tio år sedan funnos der 5 ångbåtar; nu äro der 55 stora båtar, 
representerande ett värde af 10 å 20 millioner. A andra sidan 
hafva segelfartygen gått tillbaka i antal och komma att ytterligare 
gå tillbaka; och man behöfver icke vara tveksam om huru det kom
mer att ställa sig i framtiden. Otvifvelaktigt blifva jernskepp och 
ångbåtar framtidens fartyg; derom kan man vara öfvertygad. Nu 
säger man, att har det kunnat gå i Helsingborg att skaffa så mycket 
penningar till fartyg, kan det gå lika bra på andra ställen. Det 
kan man ju säga, men det är dock särskilda omständigheter, som 
gjort, att Helsingborg gått så starkt framåt. Först och främst finnes 
eu befolkning i trakten, som har både lust och fallenhet att egna 
sig åt sjölifvet, med ett ord sagdt, der finnas sjömän. Der finnas 
äfven skeppsredare, som känna till, huru det tillgår att drifva sjöfart 
i stor skala. Redare och aktiebolag hafva satt sig i förbindelse med 
banker på platsen och genom ömsesidiga garantier skapat säkerhet,
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som kan anses motsvara inteckningen, och som gjort, att bankerna Förslag till 
fått förtroende för dem och lemnat penningar. Detta förtroende 
har ytterligare o stärkts derigenom, att det visat sig gå framåt med g och 52 §§ 
stor fördel. Ängbåtarne i Helsingborg hafva under de senare sjölagen.'
åren i genomsnitt förtjenat 20 it 30 %; och jag är alldeles viss på, (Forts.)
att om det funnes eller kommer till stånd en inteckningslag, kommer 
snart en marinbank till stånd, och då kommer sjöfartsrörelsen att 
stiga i hög grad i Helsingborg och trakterna vid Öresund och vestkusten.

Jag vill slutligen säga, att jag vet icke något, som bör lägga 
hinder i vägen för antagandet af en sådan lag. Man begär ingen 
uppoffring från statens sida, det kostar ingenting att stifta denna 
lag; jag anser, att man har rätt att fordra en sådan lag, som här är 
i fråga. Riksdagen och regeringen, som hafva åt sig uppdraget att 
sörja för att näringar uppblomstra, böra också se till, att en in
teckningslag kommer till stånd för en så vigtig näring som sjö
farten. Jag beder att få yrka bifall till den föredragna paragrafen.

Herr Leman: Jag har begärt ordet endast för att göra
några korta erinringar; jag anser mig nemligen böra åtminstone i en
ringa del bemöta den ärade reservanten, då han yttrat, att sjöfarts
näringen skulle alltför mycket betungas, för så vidt det nu fram
lagda förslaget blefve antaget. Det är visserligen sant, att den 
föreslagna registreringsskyldigheten skulle blifva något större än 
under nuvarande förhållanden; men det har redan af många talare 
visats, att ökningen i registrermgsbördan i sjelfva verket dock skulle 
blifva ganska obetydlig.

Frågan blifver emellertid den: huru skall man förfara, i fall 
det nu föreliggande förslaget icke antages? Reservanten har före
slagit, att det skulle föras ett särskilt register i Stockholms råd
stufvurätt. Han torde dock erinra sig, att vi i utskottet i första 
början talade om huruvida man borde hafva två register i kom
merskollegium, nemligen ett A-register för den sedvanliga inregi
streringen och ett B-register för de fartyg, hvilkas egare skulle 
vilja inteckna dessa. Många inom utskottet, och deribland äfven jag, 
önskade, att en sådan anordning skulle komma till stånd, men då 
vi närmare tänkt på saken, visade det sig, att en dylik anordning 
ej vore lämplig. Om nemligen den, som från första början är egare 
till fartyget, vill inteckna det, går det visserligen bra, men om egare 
till fartyg, sedan detta öfvergått i andra och tredje hand, vill låta 
inteckna detsamma, kunna enorma svårigheter uppstå. Hvad jag 
särskildt fäster mig vid är de mindre fartygen. Jag hörde den 
förste talaren säga, att inteckningarne skulle komma att användas 
endast af egarne till de stora fartygen. Herr Trygger åter hade 
en annan åsigt; han trodde, att det skulle blifva särskildt egarne 
till fartyg af medelstorlek, hvilka skulle komma att begagna sig af 
inteckningsinstitutet. Jag för min del tror, att det kommer att gå 
i Sverige såsom i åtskilliga främmande länder, att nemligen inteek-
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Förslag till ningar komma att tagas icke i fartygen af medelstorlek, utan huf- 
^Ivdelse^af^ vudsakligen i de mycket stora samt i de små fartygen och i dessa 
3 och 52 §§ senare särskildt i fiskefartygen. I Holland och England är eu stor 

sjölagen, del af fiskefartygen intecknad, och detta har bidragit till att skaffa 
(Forts.) dessa länder en flotta af goda dylika fartyg. Genom en intecknings

lag skulle enligt min tanke de anslag, som beviljats till fiskets be
främjande, komma att bättre tillgodose det dermed afsedda målet, 
enär landstingen, som hafva att se till utdelningen af anslagen inom 
hvarje län, skulle kunna skaffa sig säkerhet genom inteckning och 
derigenom befrämja byggandet af ordentliga fiskarefartyg. Men just 
derför är det nödvändigt att få ordning från första början. I Sve
rige ske tyvärr ännu ofta muntliga öfverlåtelser af fartyg och far- 
tygslotter. Om nu förste egaren till ett fartyg, hvilken i allmänhet 
bör hafva ganska lätt att skaffa sig en vederbörligen styrkt, skriftlig 
fångeshandling — antingen derför, att fartyget till honom öfver- 
låtits genom muntligt aftal, eller derför, att han ej har för afsigt 
att låta inteckna fartyget — vid registreringen ej företer en dylik 
handling, så kan det, sedan fartyget öfvergått till tredje eller fjerde 
hand, blifva förenadt med stor svårighet för ny egare, som, för 
erhållande af lån, vill medgifva inteckning i fartyget, att styrka 
sin eganderätt på sådant sätt, som fordras, för att inteckning må 
kunna af rätten beviljas. Så t. ex. kan, då inteckning sökes, förste 
egaren vara afliden och hans arfvingar kunna såsom sjöfarande 
vistas i främmande länder.

I nästan alla länder — såsom t. ex. i Finland, Belgien, Frank
rike m. fl. — hvilka hafva lagar om inteckning i fartyg, är ock i 
lag föreskrifvet, att öfverlåtelse af registreringspligtigt fartyg skall 
ske skriftligen; men här i Sverige, der man ej vågat införa ett 
dylikt lagstadgande, förekomma ännu, såsom jag förut erinrat, syn
nerligen bland kustbefolkningen och hufvudsakligen beträffande små 
fartyg och lotter deruti, ej få muntliga öfverlåtelser. Af här nämnda 
anledningar är det som jag anser det vara fullt rigtigt, att, på det 
en person, som i tredje eller fjerde hand förvärfvar sig eganderätt 
till ett fartyg, må kunna utan alltför stor svårighet erhålla inteck
ning i detsamma, uti lagförslaget stadgas skyldighet för förste egaren 
att vid registrering förete ett s. k. »bilbref».

1 anledning af herr Tryggei’s yttrande tillåter jag mig erinra, 
att han tyckes hafva förbisett, att, i fall lag om inteckning i fartyg 
kommer till stånd, det i praktiken torde komma att gå här i Sve
rige liksom i alla andra länder, der fartygsinteckning medgifvits, 
att nemligen lån mot inteckningssäkerhet icke utlemnas, med mindre 
låntagaren hos långifvaren pantsätter jemväl försäkringspolicer, nem
ligen särskildt för de stora fartygen, dels vanligt af svenskt bolag 
eller förening utfärdadt försäkringsbref och dels en särskild, t. ex. 
af en engelsk »pretention and indemnity elub» utfärdad, försäk- 
ringspolice, hvilken täcker en stor del af de risker, som ej täckas 
af de svenska policerna.
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Vid det förhållande, att man i nästan alla sjöfartsidkande 
länder i Europa och bland dessa i Finland och Danmark redan an
tagit samt att man med största sannolikhet —■ sedan man enats om 
huruvida registreringen skall vara central eller lokal — snart äfven 
i Norge kommer att antaga lag om inteckning i fartyg, synes det 
mig för öfrigt något förunderligt, att herr Trygger, som ju förklarat 
sig vara en så varm vän af den svenska sjöfartsnäringen, vill mot
sätta sig antagandet af nu förevarande lagförslag. Får en svensk 
lag om fartygsinteckning blott ringa tillämpning, så är ju medelst lagens 
antagande visserligen ej stor fördel vunnen, men å andra sidan ej 
heller stor skada skedd. Men kommer åter, såsom många hoppas, 
att genom lagens införande för de svenska rederierna beredas afse- 
värda lättnader i fråga om anskaffande af kapital för fartygs byg
gande, så vore det väl oklokt af hvarje vän till den svenska sjö
fartsnäringen att icke för de svenska rederierna underlätta kon
kurrensen med rederierna i våra sjöfartsidkande grannländer genom 
att bereda de förre samma förmåner, som de senare ega.

Då jag alltså anser goda skäl tala för antagande af lagförslaget 
i fråga, får jag yrka bifall till den nu föredragna paragrafen.

Herr Unger: Jag vill visst icke med herr Trygger inlåta mig på 
spekulationer, huruvida det må finnas tillräckligt kapital, hvarmed han 
tycktes uteslutande afse penningar för sjöfartsnäringens bedrifvande 
och höjande; men nog tror jag för min del, att penningar stå till buds 
likaväl för denna näring som för andra näringar, som blomstra i vårt 
land. Men frågan gäller, om genom detta förslags antagande man skulle 
få en fullgod säkerhet att erbjuda för framtvingande af de penningar, 
som för sjöfartsnäringen behöfva upplånas. Det är i afseende härå jag 
hyser mina stora dubier. Jag tror nemligen, att det kapitalet kommer 
att blifva hvarken rikligt eller billigt. Icke tror jag, att bankerna komma 
att taga de inteckningar, om hvilka det nu är fråga, och ej heller 
torde det blifva synnerligen billiga penningar, då de herrar, som 
kämpa för detta förslag, sjelfva anse papperen vara så osäkra, att 
man torde behöfva assurera en fartygsinteckning för att hafva 
säkerhet för densamma.

Jag tror för min del icke, att man har lyckats lösa problemet 
så, att dessa papper blifva till någon nytta. Jag klandrar icke 
vare sig regeringen eller lagbyrån eller dem, hvilka utarbetat för
slaget, ty på den grund de byggt är det en ganska väl uppförd 
byggnad, men grunden är efter mitt förmenande otillförlitlig. Man 
har talat om och gjort jemförelse med andra länder, och utskottet 
har särskildt framhållit Norge, men, mina herrar, i Norge kan detta 
institut knappast anses vara infördt, utan der existerar blott en 
s. k. tingslysning, hvilken icke är att hänföra till inteckningar. 
Man har äfven talat om Danmark och Finland, men der äro helt 
andra förutsättningar för beviljande af inteckning i fartyg. I det 
förra landet antecknas egarens åtkomst, och vid öfverlåtelse skola
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åtkomsthandlingarna insändas, och i Finland föres skeppregistret af 
städernas magistrater och ordningsrätter, och i registret antecknas, 
bland annat, det fång, hvarigenom egaren åtkommit fartyget, och der måste 
öfverlåtelsen ske skriftligen och med två vittnen samt derefter anmälas 
till införande i registret, under iakttagande af hvad för den första 
registreringen föreskrifvits. Om nu än detta i följd af sakens natur 
aldrig kan nå upp till den säkerhet, som följer med en fastighets- 
inteckning, så förefinnas dock der helt andra betingelser i afseende 
å eganderättens styrkande än i det nu framlagda förslaget. Nu har 
här föreslagits, att i vissa delar skall registreringen ligga till grund 
vid eganderättspröfningar, och ändock vill man göra denna registre
ring så lätt och beqväm som möjligt, eller, såsom herr Rettig ut
tryckte sig, ju enklare, ju bättre. Ja, nog är det nu enkelt, men 
icke föranleder det till trygghet för den inteckning, som skall baseras 
derpå. Hvad första inskrifningen beträffar, är ju den så pass full
ständig, att derpå bör en inteckning kunna grundas. Men sedan 
heter det i förslaget, att ej inteckning får beviljas, der ej den, som 
inteckningen medgifvit, blifvit i fartygsregistret inskrifven såsom 
egare af fartyget. Har före honom annan varit inskrifven såsom 
egare, må ej inteckning beviljas, med mindre vid rätten styrkes, att 
den först inskrifne egarens rätt öfvergått å den, som inteckningen 
medgifvit, eller ock, der fartyget i fem år näst före ansökningen 
varit i registret infördt, den, som inteckningen medgifvit, finnes 
hafva under hela den tid varit i registret inskrifven såsom egare 
eller bevisligen härleder sin rätt från den, som vid början af samma 
tid var i nämnda egenskap inskrifven.

Man säger, att det icke är antagligt, att någon skulle så länge 
stå i registret införd utan att vara verklig egare. Detta förstår jag 
icke. Mig synes tvärtom mera antagligt just med afseende på den, 
som länge stått antecknad, att vexlingar med hänsyn till eganderätten 
under årens lopp kunnat ega rum. Och huru skola för öfrigt andra 
få veta, hvem som står inregistrerad såsom egare, då dessa register 
icke publiceras? Detta förefaller mig alltså vara att bygga på en 
osäker grund. Jag skulle kunna vara med om att taga denna första 
registrering såsom grund, men ingalunda böra väl senare registreringar, 
som grunda sig endast å en obestyrkt, enkel anmälan, anses innefatta 
bevis om eganderätt, huru långt tillbaka i tiden de må hafva skett, 
utan borde väl å de fartyg, som man vill låta inteckna, tillämpas 
samma lagfartssystem, som utgör grunden för beviljande af vanliga 
inteckningar, helst som inteckningar i fartyg till sin natur ju måste anses 
osäkra och alltså borde, om de skola kunna accepteras af banker eller 
andra, som låna ut penningar, från början baseras på säkra grunder.

Hvad har man nu anfört som skäl för denna lagstiftning? Jo, 
att vårt lands sjöfartsidkare skulle genom underlåtenhet att följa 
föredömet från andra länder under den internationella konkurrensen 
anse sig tillbakasätta. Asigterna äro emellertid något delade om den 
saken. Såsom herrarna veta, har kommerskollegium på sin tid, efter
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handels- och sjöfartsnämndons hörande, förklarat sig icke kunna 
biträda inom sjölagskomitén utarbetadt förslag till införande i vårt 
land af fartygshypoteket, och sjöfartsnäringskomitén af år 1890 har uttalat 
den åsigten: »att medgifvande af inteckning i fartyg, äfven om det 
i några fall kunde visa sig vara till fördel, icke i det stora hela 
lände sjöfartsnäringen till det gagn man åsyftat, eller att tillföra den
samma billigt och rikligt kapital, utan att detta mål bäst skulle ernås 
genom bildande af aktiebolag för rederiföretag».

Jag tror äfven för mbl del, att bildande af aktiebolag är bästa 
sättet att skaffa kapital för sjöfartsnäringen, och jag kan icke förstå, 
hvarför aktier skulle hafva sämre rätt än inteckningar, såsom en 
föregående talare förmenade. Derpå vill jag dock icke nu närmare 
inlåta mig. Nu har emellertid genom nordiska sjöfartsmötets samt 
skeppsredareföreningens uttalanden den opinion skapats, att något här 
måste göras, men jag vågar fästa uppmärksamheten derpå, att, när 
man i detta hänseende vill tillgodose skeppsredare med en hjelp, 
hvilken jag för min del tror vara ganska ringa, man icke bör under
låta att taga hänsyn jemväl till det berättigade anspråk, som från 
den störa allmänhetens sida hyses, att i marknaden icke utsläppas 
papper, hvilka till sin natur äro skäligen osäkra, men likväl bära 
namn af inteckning, hvarvid gemenligen fästes det begrepp, att det 
är fråga om ett papper, på hvilket man kan lita. Dessa omständig
heter hafva hvarken regeringen eller ens utskottet förbisett, utan, 
på sätt förut är nämndt, har justitieministern vid föredragning af 
detta ärende till protokollet förklarat, att han kände sig mycket 
tveksam, huruvida detta nya rättsinstitut skulle komma att medföra 
något verkligt gagn för sjöfarten, men alldenstund Riksdagen aflåtit 
skrifvelse derom — såsom Riksdagen ofta ganska obetänksamt gör 
— skulle det ju blifva en lag i ämnet. Hvem vill icke sjöfarts
näringens såväl som hvarje annan närings bästa, men är det derför 
skäl att antaga det förslag till lag, som nu föreligger? Man kan ju 
försöka dermed, säges det, men, mina herrar, genom ett dylikt för
sök skulle vi endast skada utsigterna för en lagstiftning på detta 
område, hvilken kanske sedermera eu gång skulle kraf vas; ty om vi 
taga denna lag i dag, så nog lära vi få vänta, innan alla med den
samma föx-enade brister hinna blifva botade. I följd af de lösa 
grunder, hvarpå detta lagförslag byggts, hafva åtskilliga paragrafer 
tillkommit, hvaraf man finner, huru osäkra papper dessa fartygs- 
inteckningar skulle blifva.

Det heter bland annat i 37 §: »varder inteckning i fartyg 
beviljad på grund af medgifvande af annan än rätt egare, vare 
inteckningen ogill». Ja, då är man af med den. I det ursprungliga 
förslaget stod, att sådan inteckning skulle gälla. Då skulle alltså 
fartygsegaren kunnat blifva af med sitt fartyg, om — eu annan 
låtit inteckna det! Men det var då väl starkt, hvadan man i stället 
valt att låta inteckningshafvaren blifva af med sin inteckning. 
Slutligen har man måst erkänna, att om man till utlandet öfverlåter
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Förslag till 
lag om ändrad 
lydelse af 2, 
3 och 52 §§ 

sjölagen. 
(Forts.)

N:o 15.
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Förslag till ett intecknadt fartyg, innan någon internationel öfverenskommelse 
lag om ändrad blifvit af slutad, hvarigenom i fartyget faststäld inteckning respekteras, 
lydelse af 2, ~r ^eckningshafvarens säkerhet ingen, och ändå har såväl utskottet 

sjölagen. som Kongl. Maj:t i 39 § föreslagit följande: »Öfvergår utländskt
(Forts.) fartyg i svensk ego, eller inträffar eljest i afseende å fartyget

sådan förändring, att det jemlikt 1 § sjölagen skall såsom svenskt 
anses, och är fartyget för fordran intecknadt, ege intecknings- 
hafvaren att ur fartyget genast njuta betalning, ändå att fordringen 
ej är förfallen, eller, såsom utskottet säger, »der han ej förbundet 
sig att låta med betalningen anstå, ändå att sådan förändring 
timar.»

Har ej inteckningshafvaren inom ett år — enligt utskottet »inom 
sex månader» — från det fartyget blifvit i fartygsregistret här i riket 
infördt, genom stämning eller lagsökning kräft betalning, vare in
teckningen derefter utan verkan.

Det synes mig temligen uppenbart, att, om man skall kunna 
hoppas att "genom fördrag med utlandet få svenska fartygsinteck- 
ningar der respekterade, man icke bör göra ett dylikt erkännande, 
utan laga så, att man sjelf har trumf på handen. För öfrigt torde 
den omständigheten, att sådana inteckningar här skulle respekteras, 
i hög grad bidraga till svårigheter och risker vid förvärfvande af 
utländska fartyg, med hvilka ju, enligt hvad som uppgifvits, vår 
svenska handelsflotta hufvudsakligen rekryteras och förstärkes.

Vidare vill jag fästa uppmärksamheten på den mängd af för
månsrätter, hvilka skulle gälla framför dessa inteckningar, och som 
är något, som alltid kommer att ega sin giltighet, ty derutinnan kan 
sjölagen ej i någon väsentlig mån ändras. Sålunda hafva vi förlags- 
inteckningar med förmånsrätt till materialier och till det, som med 
dem är åstadkommet, hvilka hafva förmånsrätt framför dessa in
teckningar, vidare bodmerilån, hyror och ersättning för förluster, 
som befälhafvare fått ikläda sig, samt en mängd andra, som finnas 
angifna i sjölagen, med hvilkas uppräknande jag dock icke vill 
trötta kammaren.

Jag hemställer, huruvida det under sådana förhållanden kan 
vara skäl att antaga ett alldeles nytt institut, bygdt på så osäker 
grund, som här är i fråga. Denna lag skulle, enligt mitt förmenande, 
ingalunda befordra, men snarare ställa sig hindrande i vägen för en 
sund kapitalbildning för sjöfartsnäringen. Jag tror deremot, att, om 
detta förslag icke blifver antaget, aktiebolag blifver den form, som 
kommer att tillföra sjöfartsnäringen erforderligt kapital, såsom den 
ock visat sig haft förmåga att lyfta våra andra näringar till den 
afsevärda höjd, de nu intaga, och dessutom kan jag icke inse, att 
någon brådska är på färde. Visserligen har handels- och sjöfarts- 
komitén önskat lagstiftning om fartygshypotek, men komité:! har 
dervid uttalat den åsigten, att »bestämdare och strängare föreskrifter 
än de nu gällande vore erforderliga angående styrkande vid fartygs an
mälan till registrering af det fång, hvarigenom fartyget eller fartygslott
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åtkommits,» och vidare att »den maritima lagstiftningen borde i Förslag till 
största möjliga utsträckning tillförsäkras internationcl giltighet».

Under sådana förutsättningar var det, som komitén på för- J ocjt §§ 
frågan hos bankmän, om de ville bevilja lån mot fartygsintecbningar, sjölagen. 
erhöll gynsamma svar. Men om man efter denna lags antagande (Forts.)
förnyade frågan, fruktar jag, att de flesta banker skulle draga sig 
tillbaka.

Med anledning af hvad jag sålunda anfört och då jag håller 
före, att man icke bör stifta en underhaltig lag i oviss förhoppning 
att få den i ofullständiga delar snart ändrad, yrkar jag afslag å den 
föredragna punkten och alla de här ifrågasatta lagförslagen.

Herr Åkerman: Jag har begärt ordet egentligen med afseende 
på de många föregående talare, som velat förringa betydelsen af de 
ökade svårigheter för i synnerhet den mindre sjöfartsnäringens idkare, 
som det föreliggande lagförslaget skulle medföra. Man har sagt, att 
det är ingen brådska vid registreringen, utan här gäller blott att, 
medan ett fartyg håller på att byggas, komma med dessa handlingar, 
som skola styrka såväl byggandet af fartyget som eganderätten.
Redan då jag förra gången hade ordet, har jag deremot nämnt, att 
det embetsverk, som har att handlägga registreringen, nogsamt fått 
erfara, att det allt för ofta är synnerligen brådskande med registre
ringen. Att denna brådska i många fall beror på egarne sjelfva, i 
det att de allt för sent taga reda på sin registreringsskyldighet, 
betviflar jag ingalunda; men faktum föreligger emellertid, och jag 
vill tillika betona, att det kan vara brådskande nog, äfven om fartygs- 
egarne tänkt sig för, ty de få icke ett fartyg inregistreradt, förrän 
de kunna förete mätbref. Fartyget skall med andra ord ej blott 
vara fullt färdigt, utan äfven uppmätt, innan registrering kan begäras.
I Danmark är det deremot så, att en förberedande registrering kan 
fås, redan när det på varfvet ännu befintliga fartyget endast nått 
ett visst, ganska ofulländadt stadium. Här fordras åter, som sagdt, 
föregående mätning af det fullfärdiga fartyget, och tager sill tid, 
innan mätbrefvet erhålles, så att man kan hålla på att lasta och ibland 
till och med har fartyget inlastadt, när registrering begäres. Hvarje 
dag kräfver då stora omkostnader, och det blir ett förskräckligt skrik, 
om till följd af bristande uppgifter certifikat ej genast kan erhållas.
Att detta genom ökade fordringar för eganderättens styrkande skulle 
komma att än vidare förvärras, kan väl svårligen betviflas, allra helst 
när detta styrkande skall göras på ett sådant sätt, att intecknings- 
rätt derpå kan grundas. Men, säger man, detta är ju icke något 
nytt, ty redan nu gällande bestämmelser fordra, att eganderätten 
måste styrkas. Så framhöll den ärade talaren på geflcbänken, att 
enligt vår nu gällande sjölag det fordras tillförlitliga uppgifter 
rörande eganderätten, och detta skall väl betyda, att densamma 
måste styrkas. Vidare finnes i nuvarande registreringsförfattning 
föreskrifvet, att det fång skall antecknas, hvarigenom fartyg eller
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Förslag till fartygslott åtkommits. Det kan således nog tyckas, som om egande- 
lag om ändrad ättens styrkande redan nu skulle vara föreskrifvet. Men kommers- 
lgdfch 52 & kollegium fann snart, att ifrågavarande styrkande för fartygsegarne 

sjölagen, ofta var alldeles omöjligt att göra, ty köp af mindre fartyg hade
(Forts.) mycket ofta försiggått endast genom muntligt aftal, och kommers

kollegium har derför måst nöja sig med en blott anmälan om egande- 
rätten. Att kollegium kunnat så göra, beror åter på 5 § sjölagen, 
hvilken »beträffande fartyg, som från att vara utländskt öfvergått 
i svensk ego,» föreskrifver, att »anmälan skall vara åtföljd af köpe
bref eller annnan fångeshandling», under det att det annars aldrig 
är tal om något köpebref eller styrkande af eganderätten. Man är 
tvungen att nöja sig med en anmälan, alldenstund i annat fall en 
stor del af våra fartyg skulle nekats registrering och således icke 
kunnat användas. Paragraf 22 i registreringsförordningen föreskrifver 
nemligen, att svenskt fartyg icke får till handelssjöfart eller resandes 
fortskaffande nyttjas, förrän det blifvit registreradt och försedt med 
certifikat. Den milda tolkning af gällande registreringsförordning, 
som kommerskollegium af nyss anförda skäl hittills tillåtit sig, skulle 
emellertid aldrig kunnat ifrågakomma, om registreringen legat till 
grund för inteckningsrätt.

Man har vidare sagt, att det redan nu fordras intyg om att 
ett fartyg är bygdt der eller der. Men det, som i detta hänseende 
nu fordras, är endast en s. k. bilattest, som hvilken timmerman som 
helst, hvilken tagit någon befattning med fartygets byggande, kan 
meddela. Enligt nu föreliggande lagförslag skall deremot intyget 
lemnas af offentlig myndighet. Att skilnaden icke är så obetydlig, 
som mången föreställer sig, torde kammaren finna deraf, att denna 
fordran på bilbref eller med andra ord byggnadsintyg af offentlig 
myndighet efter gammalt förefans för alla sådana fartyg, som skulle 
gå i utländsk sjöfart, men borttogs i afsigt att bereda en lindring 
och ersattes i stället med bilattest, när registreringen 1892 utsträcktes 
till alla fartyg med 20 tons drägtighet och derutöfver. Häri måtte 
väl ligga ett bevis för att bilattesten för 10 år sedan ansågs vara 
afsevärdt lättare att åstadkomma än bilbrefvet. Au vill man der
emot, att jemte bilbref äfven köpebref skall företes, och dermed 
följer naturligtvis äfven stämpelbeläggningsafgift, som blir eu alldeles 
ny tunga. Alla dessa svårigheter, jag medgifver det gerna, äro icke 
något att tala om för de stora redarne; men herrarne hafva sjelfva 
hört, att den stora massan af våra segelfartyg, hvilka sjelfva utgöra 
71 % af vår handelsflotta, till ej mindre än 61 % utgöres af fartyg 
på högst 100 ton, hvilka egas af småfolk, och för dem kommer den 
nya lagen utan fråga att blifva betungande. Denna kammares mals
män för vår sjöfart äro stormän, för hvilka allt detta är bagateller, 
det medger jag gerna, ehuru jag dock äfven visat, att det finnes 
stora redare, egare af stora fartyg, hvilka klaga öfver att registre
ringen redan nu är för omständlig, i det att hvarje dag ofta kostar 
dem stora penningar, ty äfven de göra sig ej sällan skyldiga till att
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komma för sent. Detta må nu blifva deras ensak, ty för dem har Förslag till
man icke samma anledning att ömma som för smårederierna, hvilka
icke så noga kunna hålla reda på erforderliga formaliteter. i, oc;( ^ §§

Jag har framhållit ett exempel på att ett fartyg, som förut sjölagen.
varit under 20 ton, men efter förbyggnad kommit att blifva regist- (Forts.)
reringsskyldigt, efter den nya lagen icke skulle kunna af egaren 
användas. Detta mitt påstående har blifvit bemött dermed, att man 
från kommerskollegium kan gå till Kongl. Maj:t och begära undan
tag. Jag är ej fullt säker på att Kongl. Maj:t anser sig berättigad 
att göra undantag från en af Kongl. Maj:t och Riksdagen gemen
samt stiftad lag; men om också detta skulle vara händelsen, kan 
hvar och en inse, att härtill åtgår mycken tid, hvarunder fartyget 
icke får begagnas utan att egaren utsätter sig för att ådömas böter 
från 50 till 300 kronor, ty fartyget får icke användas utan att vara 
inregistreradt och kan icke registreras utan att Kongl. Maj:t med
delat dispens. Det är för öfrigt icke blott små förbyggda fartyg, 
som kunna blifva på sagda sätt lidande, utan äfven de svenska far
tyg, som gå i utländsk sjöfart och ännu icke varit hemma i Sverige, 
sedan registreringsförordningen med 1892 erhöll gällande kraft.
Fartyg, hvilka allt sedan 1891 uteslutande gått på fraktfart mellan 
främmande länder, skola nemligen först registreras, när de hemkomma 
till Sverige, men huru skall det då gå för dem, om eganderiitten 
nödvändigt skall styrkas? För flere af dem blir det säkerligen 
omöjligt att skaffa sig bilbref m. m., och för mig står det alltså 
klart, att här är fråga om en tunga för sjöfartsnäringen i allmänhet, 
som mycket lätt skulle kunna undvikas genom att göra vissa ute
slutningar i andra momentet, hvilket annars blir till mycket besvär 
för en mängd fartygsegare.

Här har äfven framhållits, att utvecklingen går i den rigtning, 
att ångbåtarne uttränga segelfartygen, och deraf skulle med tiden 
följa ett annat förhållande. Ja, visserligen, men vi lära väl dock 
alltid få qvar en stor massa af små kustfarande segelfartyg, för 
hvilka allt fortfarande komme att gälla hvad jag här sagt om den 
särskilda tungan för smårederierna.

Man har äfven yttrat, att om det är någon tunga, då ett ny- 
bygdt fartyg skall inregistreras enligt här föreslagna strängare 
bestämmelser, så har dock den tungan sin motvigt deruti, att far- 
tygets egare, när han så önskar, kan låta inteckna detsamma. Men 
hvilken olägenhet i detta hänseende betingas då deraf, att den 
strängare registreringen inskränkes till dem, som känna med sig, att de 
kunna få gagn af inteckningsrätten ? Jo, endast den, att om någon, 
som vid fartygets första registrering icke brydde sig om att styrka 
sin eganderätt, om några år komme att ångra sig och ej då kunde 
åstadkomma ett behörigt styrkande, så finge han vänta, tills fem år 
förflutit från registreringsdagen, ty då blir enligt Kongl. Maj:ts och 
utskottets förslag eganderätten af sig sjelf klargjord, så att inteck
ning kan erhållas.
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Förslag till Då jag blifvit upplyst om, att Andra Kammaren för sin del
^delse^iflf ailtaSit ^enna paragraf och det således icke torde tjena något till 
3 och 52 §§ såsom jag förra gången gjorde, yrka på återremiss, så och ehuru 

sjölagen.' jag gerna skulle sett, att en inteckningslag för fartyg redan i år 
(Ports.) kommit till stånd, men icke kan vara med om den ökade tunga, den 

föreslagna 2 § sjölagen lägger på våra mindre fartyg, måste jag 
under nuvarande förhållanden yrka afslag.

Friherre Klingspor: »Då endast ett jemförelsevis litet fåtal af 
landets fartygsegare kan få gagn af den föreslagna inteckningsrätten 
i fartyg, kan jag icke finna skäligt, att de för de mindre fartygen 
redan alltför betungande registreringsbestämmelserna än vidare 
skärpas för andra fartyg än dem, i hvilka man önskar erhålla in
teckning, och anser jag derför, att registrering af fartyg utan skärpta 
fordringar på samma sätt som hittills bör försiggå i kommerskollegium, 
men att det derjemte för de fartyg, i hvilka inteckning åstundas, i 
Stockholms rådstufvurätt skall föras ett för sagda ändamål afsedt 
tilläggsregister, som utom de för sådana fartyg ur kommerskollegii 
register hemtade uppgifterna tillika bör innehålla de för intecknings 
meddelande nödiga upplysningar rörande eganderätteu. Härigenom 
skulle den fördel kunna uppnås, att förmedelst strängare bestämmelser 
större säkerhet erhölles beträffande eganderätten till intecknade fartyg, 
utan att den stora massan af fartyg, som aldrig komma att intecknas, 
derigenom betungades med en i ringaste mån ytterligare försvårad 
registrering.»

Detta är ord för ord hvad reservanten herr Åkerman yttrat i 
sin reservation, och den passar alldeles, som den vore skrifven för 
mig, kan jag säga; ty det är just den uppfattning jag har rörande 
registreringsskyldigheten och den oro jag hyser, om dessa registrerings- 
bestämmelser än ytterligare komma att skärpas. Jag vill framhålla, 
att herr Åkermans framställning af saken i intet afseende är färg
lagd; han eger nog erfarenhet om hvilka svårigheter det möter att 
i kommerskollegium få fram de inregistreringar, som efter nuvarande 
bestämmelser skola ega rum. Herr Dickson nämnde, att man för 
att styrka eganderätten kan nöja sig med ett icke bevittnadt köpe
bref eller en qvitterad räkning; min erfarenhet om huru kommers
kollegium tyder författningar är en annan. Jag har sjelf flera gånger 
varit uppe i kollegium och särskild! då det varit brådskande och 
för papperen hängt på timmar eller dagar. Då jag en gång var 
uppe i dylikt ärende, förklarade vederbörande tjensteman, att min 
namnteckning skulle vara styrkt. Jag invände, att då jag vore känd 
person och sjelf inlemnade handlingen, borde dermed min namnteckning 
vara tillräckligt bestyrkt. Handlingen i 'fråga blef sedermera efter 
hvad jag kom i tillfälle att se ex officio bestyrkt af samma tjensteman. 
En annan gång skickade jag upp papperen och skref under »friherre 
Carl Klingspor, ledamot af Första Kammaren, Råbäck.» Alla 
namnen skulle utsättas, och då det icke var gjordt, så och ehuru det
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väl är att märka, att något misstag på person bär icke kunde ifråga
komma, kasserades ändock handlingen. Så noga är man, och det är 
ju möjligt, att så ock måste vara. Eu annan gång blefvo af mig 
insända papper kasserade, ehuru upprättade efter precis samma 
formulär, som gången förut godkänts, naturligtvis derför att den, som 
förra gången granskat desamma, höll mindre strängt på formaliteterna 
och kontrollen, än hvad hans kollega synes hafva gjort.

Då nu detta kan möta så mycket svårigheter för en person, 
som har tillgång på skrifkunnig kontorspersonal och sjelf är någorlunda 
hemma i författningarna, så torde inses, huru svårt det skall ställa 
sig för alla dessa småskeppare, hvilka nätt och jemt äro skrifkunniga. 
Många af de fartyg, som trafikera Yenern, tillhöra just den grupp, 
hvarom herr Åkerman talat, hvilka aldrig skulle komma att draga 
någon nytta af detta nya rättsinstitut, och dessa skulle nu drabbas 
af en ytterligare tunga till de många, hvarmed de redan förut äro 
besvärade. Flera af dessa fartyg äro gamla kasserade fiskeskutor 
från vestkusten, och att fiska reda på eganderättsförhållandena för 
dessa skulle nog i de flesta fall vara en ren omöjlighet.

Då jag är fullständigt besjälad af den uppfattning, att herr 
Åkermans betänkligheter äro väl grundade, och när jag sammanställer 
dessa med herr Afzelii kritik och med hvad herr Unger yttrade om 
det ovissa uti att tänka sig, att Kongl. Maj:t under den närmaste 
tiden skulle framkomma med förslag till ändringar för att afhjelpa 
dessa olägenheter, så nödgas jag instämma med dem, hvilka yrkat 
afslag.

Förslag till 
lag om ändrad 
lydelse af 2, 
3 och 52 §§ 

sjölagen. 
(Forts.)

Herr Rudebeck: Diskussionen har varat länge, och jag skall 
derför fatta mig kort. Men då frågan är af stor och allvarlig- 
betydelse, kan jag icke underlåta att tillkännagifva min mening. Jag 
anser, att man först och främst bör se denna fråga från lagstiftarens 
synpunkt. Det vore, enligt min uppfattning, hvarken klokt eller 
rigtigt att införa ett nytt rättsinstitut, hvilket — det måste man 
medgifva — ingalunda motsvarar hvad en hvar tror rättsinstitutet 
innebära. Den föreslagna lagen bestämmer, att inteckning kan med
delas i ett fartyg, och det är då ej att undra på, om den stora 
allmänheten med dess uppfattning om betydelsen af en intecknings- 
rätt gör sig den föreställningen, att, i och med att man får denna 
inteckning, man också vinner en verklig säkerhet. Visserligen göres 
häremot den invändningen, att detta nya rättsinstitut, inteckning i 
fartyg, icke kommer att vinna någon större användning. Detta är 
nu först och främst ett antagande, på hvilket man, enligt min upp
fattning, icke liar rätt att bygga i eu så vigtig fråga som den att 
stifta denna nya lag. Och dessutom tror jag, att detta antagande 
ej är fullt rigtigt. Jag har tvärtom den meningen, att detta rätts
institut — om det också ej kommer att användas i större utsträckning 
— likväl kommer att anlitas äfven af andra än de stora fartygs- 
egarne och af personer, hvilka ovilkorligen komma att till eu början
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Förslag till blifva vilseledda, enär de ej hafva förmåga och omdöme att göra 
lag om ändrad sjg förtrogna med rättsinstitutets verkliga innebörd och hafva svårt 
^och 52 förskaffa sig kännedom om alla de förhållanden, som kunna

sjölagen.* förringa värdet af denna säkerhet, som de tro sig få och som lagen 
(Forts.) på sitt sätt genom benämningen inteckning säger att de få. Detta 

är för mig det mest vägande skälet.
Det har äfven framhållits, att sjöfartsnäringens idkare önska 

denna lag och att man vore skyldig att söka främja detta deras 
önskningsmål. Men kan man ej främja deras önskningar på ett sätt, 
som är tillfredsställande från lagstiftningens synpunkt, så får lag
stiftaren betänka sig, innan han går deras önskningar till mötes.

En talare yttrade, om jag hörde rätt, att det icke kostar något 
att stifta denna lag och att man för den skull gerna kan antaga den 
och dermed uppfylla de uttalade önskningarna. Men i en sådan 
fråga som denna tror jag, att denna synpunkt är af alltför liten 
betydelse eller, rättare sagdt, ej alls får tagas med i räkningen eller 
ens bör nämnas.

Jag vill ej längre upptaga kammarens tid. Jag har blott velat 
framhålla, att detta nya rättsinstitut ej har det värde och den 
betydelse, som allmänheten tror det ega och som man borde kunna 
fordra af detsamma, om det skall införas i vår lag. Andra talare 
hafva redan förut fullständigt framhållit detta. Endast det vill jag 
tillägga, att äfven om en sådan ändring vidtages i § 37 af lagen 
om inteckning i fartyg, som af den förste ärade talaren nämndes 
och som äfven vidrördes af herr statsrådet och chefen för justitie
departementet, så qvarstå i allt fall enligt min åsigt så många brister 
och så många betänkligheter mot lagens antagande, att jag för min 
del ej kan annat än instämma med dem, som yrka afslag.

Herr talmannen tillkännagaf, att anslag före kl. 2 e. m. 
utfärdats till sammanträdets fortsättande kl. 7 på aftonen.

Herr Åkerman: Jag ber kammaren ursäkta, att jag återigen 
begär ordet, i synnerhet som jag gör det för att ännu en gång i viss 
mån ändra mitt yrkande. Sedan jag sist hade ordet, har nemligen 
min uppmärksamhet blifvit fäst derpå, att det syftemål, jag sträfvar 
efter, möjligen skulle kunna nås derigenom, att yrkande blef fram- 
stäldt om, att 2 § af nu gällande sjölag må förblifva oförändrad. 
Derest detta blefve kammarens beslut, skulle det ju nemligen kunna 
leda till en sammanjemkning inom utskottet med deraf följande nytt 
förslag till paragrafens affattning.

Jag ber derför få yrka, att den af utskottet nu föreslagna 
formuleringen af 2 § sjölagen icke må af kammaren antagas, utan 
att nämnda paragraf må bibehållas oförändrad, sådan den lyder i 
den nu gällande lagen.

Herr Dickson: Det yttrades äf herr Unger, att lagen skulle
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vara underhaltig. Jag tror dock, att lagförslaget, sådant det framgått Förslag till 
efter lagbyråns och högsta domstolens granskning, är ett godt och lag om ändrad
konseqvent förslag.

Herr Rudebeck har framhållit, att man endast stödde sig på 
antaganden, då man förutsatte, att lagen skulle blifva tillämpad i 
någon vidare utsträckning. Sjelf gjorde han emellertid ett annat 
antagande, nemligen att man skulle missförstå betydelsen af inteckning 
i fartyg och tro, att detta vore detsamma som inteckning i fast 
egendom. Det bör man väl dock icke kunna tro, synes det mig.

Herr Unger framhöll vidare, att det fans förmånsrätter, som 
skulle gå före inteckning i fartyg. Detta är ju emellertid redan 
erkändt och framhållet, och har det af utskottet blifvit påvisadt, att 
man får söka bot derför genom assuranser. Detta ville herr Unger 
uppfatta så, att det skulle vara inteckningen, som skulle assureras, 
hvilket ju dock icke är meningen, utan det är fartyget, som skall 
assureras, liksom man ju assurerar ett hus och är angelägen om att 
se till, att ett hus är assureradt, då man tager inteckning i detsamma.

Fem års registrering af ett fartyg innebär, enligt hvad man 
antager, tillräcklig trygghet. Säljes en fartygslott, kungöres ju detta 
i tidningarna, och är det ett helt fartyg, hvilket ju är registreradt, 
som byter om egare, så hafva väl vederbörande så pass ofta affärer 
med kommerskollegium rörande detta fartyg, att det bör vara lätt 
att få reda på om någon förändring inträffat.

Herr Unger fäste synnerlig vigt vid de fall, då utländska fartyg 
öfvergå till svenska egare och då svenska fartyg säljas till utlandet. 
Jag vill dervidlag fästa uppmärksamheten derpå, att lagen har för
sökt att ordna dessa förhållanden på bästa sätt. I svenska köpares 
intresse har lagen ordnat det så, att förmånsrätt någon tid kan bestå, 
då fartyget blir svensk egendom; är det återigen svenska fartyg, som 
försäljas till utlandet, så kunna vi ju icke lagstifta för utlandet, men 
uti flera främmande länders lagstiftning respekteras utländsk inteck
ning i fartyg. För öfrigt förfaller ju då inteckningen genast till 
betalning, så o att beloppet kan hos öfverlåtaren utsökas.

Herr Åkerman erinrade derom, att stämpelbelagdt köpebref 
skulle företes vid registreringen. Det är föreskrifvet, att köpebref, 
då det gäller fartyg öfver 40 tons, skall förses med stämpel. Det 
är ju således icke de allra minsta fartygen, som drabbas af denna 
tunga.

Hvad friherre Klingspor yttrade angående de svårigheter, som 
äro förenade äfven med den nuvarande registreringen, rörer ju icke 
alls hvad som nu är föreslaget, ty ett genomförande af detta kan 
icke särdeles öka svårigheterna vid registreringen, då det här är fråga 
om papper, som böra vara ganska lätta att anskaffa. I anledning 
af hvad herr Åkerman här anfört torde man väl också icke böra 
förutsätta annat, än att kommerskollegium fortfarande såsom hittills 
tolkar författningen så lindrigt som möjligt.

Jag yrkar fortfarande bifall.

lydelse af 2, 
och 52 §§ 
sjölagen. 
(Forts.)
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Förslag till Herr Melin: Då jag sist hade ordet, framstälde jagointet yrkande. 
lag omändrad j^u si^au jag emellertid tillåta mig att i likhet med herr Åkerman hem- 
3 och 52 §§ ställa, att 2 § sjölagen måtte bibehållas oförändrad. 

sjölagen.
(Forts.) Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, att

i afseende på förevarande paragraf yrkats, dels att densamma skulle 
godkännas, dels ock att paragrafen skulle afslås.

Sedermera gjorde herr talmannen propositioner jemlikt dessa 
yrkanden och förklarade sig finna propositionen på godkännande af 
paragrafen vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som godkänner särskilda utskottets förslag till ändrad 
lydelse af 2 § sjölagen, röstar

Onsdagen den 13 Mars.

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås paragrafen.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja — 50;

Nej — 55.
3 §■

Godkändes.

52 §.

Herr Unger: Jag anhåller att få yrka af slag på den grund, att 
kammaren redan afslagit § 2.

Herr statsrådet Annerstedt: Jag får yrka bifall till den 
föredragna paragrafen och vill fästa herrarnes uppmärksamhet derpå, 
att anledningen till att § 2 afslogs med 5 rösters majoritet, var den, 
att reservanten på vermlandsbänken yrkade afslag på nämnda paragraf 
i akt och mening att söka åstadkomma den samman jemkning be
träffande samma paragraf, som utskottet kunde finna skälig. Reser
vanten och de med honom liktänkande böra derför rösta på bifall 
till nu ifrågavarande paragraf. Jag yrkar bifall.
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Sedan öfverläggningen ansetts härmed slätad, yttrade herr tal- Förslag till 
mannen, att beträffande föreliggande paragraf yrkats, dels att den- 
samma skulle godkännas, dels ock att paragrafen skulle afslås. J oc^ §§

Härefter gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden, sjölagen. 
och förklarades propositionen på godkännande af paragrafen vara (Forts.) 
med öfvervägande ja besvarad.

Öfver gångsstadgandet.

Godkändes.

Ingressen.

Herr statsrådet Annerstedt: I öfverensstämmelse med det 
beslut, som fattats vid behandlingen af 2 §, torde ingressen böra 
erhålla följande lydelse: »Härigenom förordnas, att 3 och 52 §§ sjö
lagen skola erhålla följande ändrade lydelse:»

Efter härmed slutad öfverläggning antog kammaren ingressen 
att lyda sålunda:

»Härigenom förordnas, att 3 och 52 §§ sjölagen skola erhålla 
följande ändrade lydelse:»

Rubriken.

Herr statsrådet Annerstedt: Jag anhåller, att rubriken måtte 
få följande lydelse: »Lag om ändrad lydelse af 3 och 52 §§ sjölagen.»

Öfverläggningen förklarades härmed slutad, hvarefter kammaren 
antog rubriken med följande lydelse:

»Lag om ändrad lydelse af 3 och 52 §§ sjölagen.»

Utskottets i punkten gjorda hemställan.

Förklarades besvarad genom kammarens beslut vid före
dragningen af lagförslaget.

Punkten 1.
Lagförslag

Utskottets förslag till lag om inteckning i fartgg. om inteckningt j j j i ju l fartyg.

i §•

Herr Unger: På grund af hvad som under diskussionen af 
mig och med mig liktänkande anförts, yrkar jag afslag.

Häri instämde herr Rudebeck.
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Lagförslag Herr statsrådet Annerstedt: På grund af de skäl, som förut
om inteckning blifvit framstälda, anhåller jag, att kammaren ville godkänna § 1 i 

den nU föredragna punkten.

Herr Afzelius: Jag tillåter mig hemställa till herr Unger, 
huruvida icke detta afslagsyrkande nu kommer temligen inopportunt, 
då § 52 i sjölagen redan genom kammarens beslut, som i denna del 
sammanstämmer med Andra Kammarens, fått en. lydelse, hvilken 
förutsätter tillvaron af inteckning i fartyg.

Efter det öfverläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att i afseende på nu föredragna paragraf yrkats, dels att 
densamma skulle godkännas, dels ock att paragrafen skulle afslås.

Sedermera gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
dessa yrkanden och förklarade sig anse propositionen på godkännande 
af paragrafen vara med öfvervägande ja besvarad.

Herr Unger begärde votering, i anledning hvaraf uppsattes, 
justerades och anslogs en omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som godkänner 1 § i särskilda utskottets förslag till lag 
om inteckning i fartyg, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås paragrafen.

Vid slutet af den häröfver anstälda omröstning befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja — 71; 

Nej — 23.
2-36 §§.

Godkändes.

37 §.

Herr statsrådet Annerstedt: Paragrafen har af Andra Kamma
ren blifvit återremitterad. På de skäl, som af den förste talaren i



Onsdagen den 13 Mars. 47 N:o 15.

dag här blifvit anförda och i hvilka jag instämmer, anhåller jag, att Lagförslag
äfven Första Kammaren måtte återremittera paragrafen till utskottet, om inteckning1 ° * fartyg.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, att (Forts-) 
beträffande föreliggande paragraf endast yrkats, att densamma skulle 
visas åter till utskottet.

Härefter gjordes propositioner, först på godkännande af para
grafen samt vidare på återremiss; och förklarades den senare proposi
tionen vara med ja besvarad.

Öfriga delar af lagförslaget.

Godkändes.

Utskottets i punkten gjorda hemställan.

Förklarades besvarad genom kammarens beslut vid föredragningen 
af lagförslaget.

Punkterna 2—4 och 6—8.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Vid förnyad föredragning af lagutskottets den 9 och 12 inne
varande mars bordlagda utlåtanden:

n:o 24, i anledning af väckt motion om skrifvelse till Kongl. 
Maj:t i fråga om upphäfvande af dödsstraffet, och

n:o 25, i anledning af väckt motion angående ändring i före
skrifterna om vilkoren för lagfarts erhållande,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemstält.

Upplästes och godkändes bevillningsutskottets förslag till Riks
dagens skrifvelse n:o 25, till Konungen, om förändrad lydelse af § 18 
i kongl. förordningen angående vilkoren för försäljning af bränvin och 
andra brända eller destillerade spirituösa drycker den 24 maj 1895.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet den vid samman
trädets början aflemnade kongl. propositionen.
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Justerades fyra protokollsutdrag för denna dag.

På framställning af herr talmannen beslöts, att de under dagen 
första gången bordlagda ärendena skulle sättas främst på föredragnings
listan till nästa sammanträde;

hvarjemte kammaren, likaledes på hemställan af herr talmannen, 
medgaf, att de anslag, som utfärdats till nu pågående sammanträdes 

•fortsättande på aftonen, finge nedtagas.

Kammaren åtskildes kl. 2,54 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.
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Fredagen den 15 mars.
Kammaren sammanträdde kl. 2,30 e. in.

Herr statsrådet Claeson aflemnade Kongl. Maj:ts nedannämnda 
nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) angående utsträckt pensionsrätt för barn efter afliden del- 
egare i folkskolelärarnes enke- och pupillkassa; samt

2:o) angående anslag för tillgodoseende af åtskilliga behof vid 
veterinärinrättningen i Skara.

Justerades protokollet för den 8 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes lagutskottets utlåtanden:
n:o 28, i anledning af väckt motion om utarbetande af lag

bestämmelser rörande påföljd för uraktlåtenhet att utgifva bidrag till 
underhåll af oäkta barn; och

n:o 29, i anledning af dels väckt motion angående tillägg till 
§ 12 i förordningen om kyrkostämma, dels ock motion angående 
tillägg till § 16 i förordningen om kommunalstyrelse på landet; 
äfvensom

Andra särskilda utskottets utlåtande n:o 3, i anledning af väckt 
motion om skrifvelse till Kongl. Maj:t med begäran om framläggande 
af förslag till ändring i gällande sjölag, beträffande försäkringsgif- 
vares rätt att i vissa fall vid domstol föra talan m. m.

Föredrogs, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
konstitutionsutskottets den 13 innevarande månad bordlagda ut
låtande n:o 2.

Föredrogos bevillningsutskottets nedannämnda memorial: 
n:o 16, i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut rörande bc- 
Första Kammarens Prof. 1001. N:o 15. 4
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villningsutskottets betänkande n:o 11 i fråga om upptagande af guld- 
klorid m. fl. kemiskt-tekniska preparater under särskilda rubriker i 
tulltaxan samt om nedsättning af tullen för desamma.

Den föreslagna voteringspropositionen godkändes;
n:o 17, i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut rörande be

villningsutskottets betänkande n:o 14 om förändrad lydelse af § 4 
bränvinsförsäljningsförordningen.

Lades till handlingarna.

Föredrogos, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
bevillningsutskottets den 13 i denna månad bordlagda betänkanden 
n:is 18 och 19.

Föredrogos och hänvisades till statsutskottet de under samman
trädet aflemnade kongl. propositionerna.

Justerades två protokollsutdrag för denna dag.

På framställning af herr talmannen beslöts, att de under dagen 
första gången bordlagda ärendena skulle sättas främst på föredrag
ningslistan till morgondagens sammanträde.

Kammaren åtskildes kl. 2,39 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.
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